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Pred krajevnim praznikom 
š e  n e k a j  d n i  n a s  loči 

o d  praznovan ja  krajev
n e g a  praznika  — 
23. oktobra. Letos  želi
m o  praznovati  š e  po
sebno  slovesno, s a j  po
teka okroglih 40 let od  
osvoboditve Žirov i n  
ustanovitve narodno 
osvobodi lnega odbora 
— prvega na  Gorenj
skem.  Tak i  zaokroženi 
jub i l e j i  so običajno pri
ložnost za  pogled n a  
preho jeno  pot  i n  oceno 
doseženega n a  te j  poti 
ter zaradi v s e  v e č j e  ča
sovne  odmaknjenost i  
v e d n o  ob jekt ivne jšo  
presojo  i n  vrednoten je  
dogodkov, k i  se  j i h  spo
m i n j a m o .  Tako b o  tudi  
to leto pr i  nas.  

Z ustanovitv i jo  na
rodno osvobodi lnega 
odbora pred  št ir imi de
setletj i  i n  to ž e  prv i  
d a n  p o  tem, k o  so b i le  
Žiri osvobojene,  so bil i  
prv ič  v zgodovini  v te j  
naš i  kotlini položeni te
m e l j i  prave  l j u d s k e  
oblasti. Vzporedno s 
tem, ko  se  j e  obl ikovala 
naša  s lovenska i n  jugo
s lovanska državnost  v 

j e s e n s k i h  mesecih  1943 
— Zbor odposlancev 
slovenskega naroda v 
Kočev ju  i n  z a s e d a n j e  
AVNOJ-a v J a j c u  — s e  
j e  le-ta tukaj ž e  tudi  
uresničevala m e d  l jud
m i  i n  v l judeh.  

S stališča naše  da
n a š n j e  družbenopoliti
č n e  organiziranosti 
lahko smatramo ta
kratne  dogodke za  roj
stvo k r a j e v n e  skupno
sti i n  k r a j e v n e  samou
prave. Kakorkoli  ž e  s e  
j e  spremin ja la  u p r a v n a  
pripadnost  Žirov — od 
samostojne občine pre
k o  Logatca d o  Š k o f j e  
Loke  — vedno lahko tr
dimo, d a  j e  potekal n a š  
razvo j  »samorastniško« 
n a  osnovi  lastnih moči, 
lastnih sredstev i n  pre
težno lastnega znan ja .  
Kolikor s m o  dobili  
sredstev o d  drugod, i n  
brez  pritoževanja, a z 
gotovostjo trdimo, d a  
j i h  j e  bi lo m n o g o  m a n j ,  
kot  j i h  j e  prispevalo ži-
rovsko združeno delo 
za  razvoj  i zven  kraja,  
so b i la  v ložena smotr
n o  i n  so se  oplemeniti-

Popoldne smo se z gosti pogovarjali v prodajni galeriji 
v Družbenem domu Partizan 

la. Rezultat j e  solidno 
razvito gospodarstvo z 
možnost jo  zaposlitve 
za  vse, k i  so dela  vo l jn i  
i n  k l j u b  s e d a n j i m  tež
k i m  e k o n o m s k i m  raz
m e r a m  v naši  širši 
družb i  z optimističnimi 
izgledi z a  bodoče. 

Vzporedno z gospo
darstvom i n  ekonom
sko  moč jo  k r a j a  se  j e  
v e s  čas razvi ja la  i n  do
gra jeva la  k r a j e v n a  sa
mouprava.  Žirovci so 
združil i  s vo j  interes de
lavca i n  interes kraja
na, k a r  j e  pripel jalo d o  
d a n a š n j e  obl ike f inan
c iranja  potreb K S  s 
strani združenega dela. 
T o  n a m  d a j e  možnost, 
d a  b o m o  postopoma 
dvigni l i  n a  v i š j i  n ivo  
tudi  naš  družbeni  stan
dard, k i  j e  v preteklosti 
močno capl ja l  za  oseb
n i m .  Seveda le o b  pred
postavki, d a  b o m o  
uspešn i  tam, k j e r  d inar  
ustvar jamo,  to j e  v de
lovnih  organizacijah. 

Nič koliko pohvaln ih  
besed  j e  bilo izrečenih 
s strani števi lnih go
stov, k i  so o b  različnih 
pr i l ikah i n  prireditvah 
v le tošn jem letu obi
skoval i  naš  kra j ,  n a  ra
č u n  našega gospodarje
n j a  ter organiz iranja  i n  
d e l o v a n j a  KS. Res je,  
pohvala  dobro d e n e  i n  
lagali  bi, če b i  rekli, d a  
j e  n i s m o  veseli.  Vendar  
— gostje pridejo, vidi
jo, pohval i jo  i n  grejo.  
Mi p a  t u  ž iv imo i n  dela
m o  iz  d n e v a  v d a n  i n  
k e r  poznamo tudi  dru
g o  plat  medal je,  si  n e  
b o m o  lagali. Ve l ik im 
u s p e h o m  v razvo ju  kra
j a  o d  osvoboditve d o  

(Nadaljevanje na 2. strani) 

Sarajevo 84 
Olimpijske 

novice 
Mesec dni j e  naokoli in  

zopet so tu olimpijske no
vice. Poletje j e  mimo, je
sen j e  že pobarvala nara
v o  in ni  več veliko časa za 
priprave na  največjo 
športno prireditev, ki bo 
to zimo pri nas. 

Organizacijski komite 
ZOI preizkuša še zadnje  
naprave na  informacij
skem centru radia in TV, 
ki bo spremljal igre i n  po
sredoval olimpijske novi
ce v svet. 

Sarajevo iz dneva v dan  
spreminja svojo podobo. 
Stari del mesta, znan pod 
imenom Baščaršija, j e  po
polnoma prenovljen, ven
dar ni  izgubil svojega ori-
entalnega navdiha. Izlož
be  v mestu se urejuje jo  v 
ol impijskem slogu, skrat
ka povsod j e  videti, da se 
resno pripravljajo na  
sprejem najboljših smu
čarjev z vsega sveta. 

V mestu j e  veliko tuj ih 
turistov i n  novinarjev, ki 
poročajo svojim agenci
j a m  o zadnjih pripravah 
na IGRE. 

Kot smo že omenili, po
vsod prenavljajo in ureja
jo  zunanjost zgradb in iz
ložbe. Tudi naša proda
jalna v Sarajevu na  Titovi 
cesti j e  potrebna prenove. 
Prav te dni  se bodo začela 
dela n a  ureditvi zunanj ih  
napisov, ki so že dotraja
ni  i n  j ih  j e  potrebno za
menjati. Uredili in  preno
vili bodo tudi notranjost 
prodajalne in izložbe, ki 
j ih  bodo uredili v slogu 
zimskih olimpijskih iger. 

MARIJA KOŠIR . 
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Pred praznovanjem 
(Sadaljevar\je s 1. strani) 
d a n e s  n e  g r e  oporekat i .  
R e s  p a  j e  tudi,  d a  n a s  
t a r e j o  š tev i ln i  t e ž k i  
p rob lemi ,  k i  j i h  d o  da
n e s  š e  n i s m o  u s p e l i  re
šiti. V č a s i h  z a  to n i  b i lo  
možnost i ,  v č a s i h  p a  
s m o  b i l i  ža l  n e r o d n i  i n  
n e u č i n k o v i t i  t u d i  s a m i ,  
k e r  s m o  cepi l i  s v o j e  
m o č i  v n a j r a z l i č n e j š i h  
razpr t i jah ,  o b  t e m  p a  
z a m u j a l i  u g o d n e  prilož
nost i  z a  rea l i zac i jo  ne
k a t e r i h  načrtov.  Odprt i  
o s t a j a j o  p r o b l e m i  urba
n i z m a ,  r e g u l a c i j e  Sore, 
n a š e  g l a v n e  p o v e z a v e  s 
s v e t o m  p r e k o  T r e b i j e ,  
v r s t e  k o m u n a l n i h  ob
j e k t o v ,  k o t  so  dokon
č n a  u r e d i t e v  v o d o v o d a ,  
kana l i zac i j e ,  t e l e f o n i j e  
i n  p ločnikov,  ž e  t a k o  
d o l g o  n a č r t o v a n e  bla
g o v n i c e  i n  b a n k e  itd., 
itd.  O b  ugotovitv i ,  d a  s e  
v e l i k  d e l  Žirovcev  zani
m a  z a  k r a j e v n e  proble
m e  i n  s o d e l u j e  p r i  n j i 
h o v e m  r a z r e š e v a n j u , j e  
š e  v e d n o  res, d a  j i h  j e  
preveč,  k i  s t o j i j o  popol
n o m a  o b  s tran i  a l i  ce lo  
i zkor i s t i jo  v s a k o  pri lož
n o s t  z a  o v i r a n j e  skup
n i h  p r i z a d e v a n j ,  d a  
n a m  d e l e g a t s k i  s i s t e m  
š e  n i  zaž ive l  i n  d a  j e  
m e d  n a m i  p r e m a l o  pri
p r a v l j e n o s t i  z a  d r u ž b e 
n o  al i  pol i t ično u d e j -

s t v o v a n j e  i z v e n  delov
n e g a  m e s t a .  

Zaradi  v s e g a  n a v e d e 
n e g a  n a m  p r i z n a n j e  
Z v e z n e  k o n f e r e n c e  
SZDL J u g o s l a v i j e  z a  
n a j b o l j š o  k r a j e v n o  
s k u p n o s t  v S loveni j i ,  k i  
s m o  g a  p r e j e l i  p r e d  pe
t i m i  leti i n  g a  n a  t e m  
m e s t u  n e  s m e m o  pre
zreti,  n e  m o r e  p o m e n i t i  
z g o l j  n a g r a d e  z a  dose
ženo,  a m p a k  s p o d b u d o  
i n  p r e d v s e m  o b v e z o  z a  
n a p r e j .  Če  s m o  pr ipra
v l j e n i  s p r e j e t i  v s e  na
štete  i n  š e  d r u g e  pro
b l e m e  k o t  izziv,  s m o  n a  
p r a v i  poti.  

V a b i m o  v s e  k r a j a n e ,  
d a  s e  v č i m  v e č j e m  šte
v i l u  ude lež i te  prazni
č n i h  o k t o b r s k i h  prire
d i tev .  O s r e d n j a  prosla
v a  b o  23. okt. d o p o l d n e  
v O s n o v n i  šoli, združe
n a  z o tvor i tv i jo  n o v i h  
š o l s k i h  prostorov  i n  
igrišč,  k i  p r e d s t a v l j a j o  
n a j v e č j o  p r i d o b i t e v  
k r a j a  i n  d e l o v n o  z m a g o  
v j u b i l e j n e m  letu.  V 
p r o g r a m  p r i r e d i t e v  s o  
v k l j u č e n a  š t e v i l n a  dru
š t v a  i n  organ izac i je ,  ta
ko, d a  b o  to  t u d i  prilož
n o s t  z a  preg led,  s č i m  
v s e  s e  Žirovci  u k v a r j a 
m o  i n  k a j  z m o r e m o  n a  
k u l t u r n e m  i n  š p o r t n e m  
p o d r o č j u .  

I d a  Fi l ip ič-Pečel in  

Ob rob sklepov 
delavskih svetov 

DS TOZD Proizvodnja 
Sprejme se  delovni kole

dar za leto 1984, kot ga pred
laga planska služba. Glavne 
značilnosti koledarja so; ko
lektivni dopust j e  planiran 
skupno 17 delovnih dni in si
cer za prvomajske praznike 
4 dni, v mesecu juliju in av
gustu skupaj  10 dni, v mese
cu novembru 1 dan in de
cembru 2 dni. 

Ta razdelitev dopusta j e  
bila predlagana zaradi po
dal jšanja  vikendov oz. praz
nikov, s tem pa zmanjšanja 
zagonskih stroškov med de-

gne od OD ali rednega dopu
sta. 

Nadalje j e  delavski svet 
potrdil predlog za delo ob so
botah, ki j e  bil objavljen v 
Informatorju. DS se  strinja, 
da se  dela ob sobotah samo 
dopoldne po 8 ur, dokler bo 
to na posamezni liniji neob
hodno potrebno. 

Direktor TOZD Proizvod
n ja  j e  seznanil delegate s 
predvidenimi investicijami 
naših kooperantov za zgor
n j e  dele na Vinici in Novem 
Marofu. Na Vinici gre za za
okroževanje proizvodnje 
zgornjih delov, ki jih proiz
v a j a j o  izključno za Alpino in 
sicer 1.000 parov dnevno, za
to se  predvideno sofinancira
n j e  v izgradnjo obrata upo
števa v planu investicij za le
to 1984. 

Za Novi Marof pa Alpina 
izda garancijo, da bo od njih 
dolgoročno kupovala zgornje 
dele, ko pa bo izdelan elabo
rat za povečanje in posodobi
tev tega obrata, Alpina sode
luje pri investiciji na ta na
čin, da zagotovi ustrezno 
opremo. 

Glede na stalno pomanj
kanje  deviznih sredstev j e  
bilo dogovorjeno, da Alpina 
TOZD Proizvodnja v letu 
1983 preskrbi približno 
500.000 $ deviz z združeva
njem deviznih sredstev. 

Podpiše se  tudi samoupra
vni sporazum o kooperaciji z 
TT Okroglica. Odobri se  od
prodaja dotrajanega tovor
nega avtomobila OM ter to
vornega avtomobila Merce-
dez ter osebnega avtomobila 
Zastava 101 na licitaciji. 

Za nadomestitev obeh to
vornih avtomobilov s e  odo
bri nakup novega tovornega 
avtomobila Zastava — 650 
AD, 5 ton. 

Glede na to, da j e  ustavno 
sodišče razveljavilo 33. člen 
Pravilnika o osnovah in me
rilih za delitev sredstev za 
OD in skupno porabo, o na

domestilih in prejemkih de
lovne skupnosti skupnih 
služb, j e  bilo ugotovljeno, da 
j e  ista vsebina tudi v 46. čle
nu pravilnika TOZD Proiz
vodnja in glede na to j e  bil 
sprejet sklep, da se  določbe 
46. člena Pravilnika o osno
vah in merilih za delitev 
sredstev za OD in skupno 
porabo, o nadomestilih in 
prejemkih TOZD Proizvod
n ja  ne uporabljajo več od 
1. 8. 1983. 

Sprejet j e  bil tudi samou
pravni sporazum o izgradnji 
kotlovnice (skupne toplarne) 
v industrijski coni. Nosilec 
investicije j e  Alpina, na ka
tero odpade tudi največji del 
finančnih sredstev, za člana 
odbora pa se  imenuje Anton 
Žibert. 

Nazadnje so delegati spre
jeli š e  sklep, da se  v obračun 
za eventuelni poračun oseb
nih dohodkov ob koncu leta 
štejejo tudi nadure. 

DS TOZD Prodaja: 
j e  odobril sredstva iz inve

sticijskega vzdrževanja za 
adaptacijo oz. nabavo po
trebne opreme za prodajalno 
Sarajevo I, razpisal prosta 
dela in naloge poslovodje v 
prodajalni Alpina Arandelo-
vac in odobril službeno poto
vanje  Iztoku Čuku in Tonetu 
Možina v Ameriko, ter Tone
tu Kavčiču na Japonsko. 
Predlagali so še, da bi glede 
na eventuelne ugodne rezul
tate poslovanja za prvih 9 
mesecev, povišali OD za 
10 %. 

Delavski svet DO 
pa j e  razpisal javno raz

pravo Osnutka poslovnika o 
delu komisije za delitev 
sredstev sklada skupne po
rabe — stanovanjski del, 
odobril povečanje zneska za 
delovne obleke prodajalcev 
in sicer na 2.200,— din in po
trdil sklepe odbora za izobra
ževanje. ^ ^ 

lovnimi dnevi, ki se  pojavijo 
med prazniki in nedeljami. 

Glede na to, da imajo ne
kateri delavci minimialno 
število delovnih dni dopusta 
(16 delovnih dni), planiranih 
pa j e  17 dni j e  delavski svet 
sprejel sklep, da se  v teh pri
merih omogoči in poskrbi, 
da bodo ti delavci ta dan lah
ko doprinesli ob ozkih grlih 
v proizvodnji, oz. v času ko
lektivnega dopusta. 

Republiški »dan solidarno
sti« bo proizvodnja opravila 
v mesecu maju, za DSSS in 
ostalo neproizvodno režijo 
pa se  solidarnostni dan odte

Tuj i  kupci so z zadovoljstvom sprejeli naš  program športne 
obutve 
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Poslovodska konferenca 
je osvetlila 

nekatera vprašanja 

Udeleženci poslovodske konference 

Poslovodske konference 
so v zadnjih letih krajše, sa j  
večino organizacijskih pri
prav in odločitev v zvezi s 
kolekcijo sprejemajo v pri
pravah na samo konferenco, 
tako d a  je le ta bol j  posveče
na naročanju obutve za po
samezne prodajalne in do
govorom o nekaterih sploš
nih  vprašanjih. 

Tudi to jesen j e  bila poslo
vodska konferenca na Bledu 
in sicer od 14. do 16. septem
bra. Prvi dan j e  zbranim po
slovodjem spregovoril tudi 
glavni direktor Tomaž Košir, 
ki j e  seznanil navzoče z re
zultati poslovanja delovne 
organizacije v prvem polle
tju, pri čemer j e  opozoril na 
nekatere težave, ki nas 
spremljajo. Te so, kot vam j e  
znano, pomanjkanje repro-
materiala in surovin na
sploh, pomanjkanje deviz, 
zastarela oprema in podob
no. Ocenil j e  tudi, da so se  
zaloge v mreži znižale v pri
merjavi z lani za 9 %, v av
gustu pa kar za 17 % v pri
merjavi z lanskim letom. 

Za naslednje leto bo seve
da važno kako bomo uresni
čili približno isti program. 
Pri tem bomo morali biti po
zorni, da bomo do skrajnosti 
izkoristili naše zmogljivosti, 
če želimo pravočasno doba
viti kvalitetno obutev, tako 
za zahod, kot za MPM. 

Investicije bodo naslednje 
leto prav tako omejene, delo
ma zaradi likvidnosti, delo
ma pa tudi zaradi predpisov. 
Tako n a j  bi v MPM dokonča
li tisto, kar smo letos začeli. 
Seveda pa vse sloni na bolj
ših rezultatih poslovanja. 

Glavni direktor je seznanil navzoče z rezultati poslovanja 

Kot kaže, bodo pogoji po
slovanja podobni kot letos. 
To vel ja  verjetno tudi za ko
riščenje deviz, ki j e  sicer se
daj  zmanjšano na 44 %. Tre
ba bo poskrbeti, da bo v okvi
ru teh možnosti primerno te
kla proizvodnja in prodaja. 
Za zagotovitev tega cilja pa 
bo potrebno dovolj zaupanja 
vase in v lastne sile. Vemo, 
da bo delitev dohodka in 
osebnih dohodkov, možna 
šele po ustvarjenju dobrih 
poslovnih rezultatov. 

V nadaljevanju konferen
ce j e  vodja domače prodaje 
Silva Pivk, ocenila sodelova
nje  z našimi dobavitelji obu
tve in menila, da j e  to sode
lovanje kar zadovoljivo, pri 
tem so nekateri primeri ne-
solidnosti, ki se  stalno poja
vljajo.-

Glavne značilnosti našega 
dokupa so bile letos v tem, 
da j e  bil dokup približno za 
10 % nižji kot prejšnja  leta, 
na kar so vplivale težave z 
repromaterialom, večja izvo
zna usmeritev naših sicerš
njih dobaviteljev, ipd. 

Sicer pa lahko ocenjujemo 
prodajo kot zelo dobro, s a j  
smo tako domačo kot tujo 
obutev prodali nad 80 %. 
Prodali pa bi š e  veliko več, 
če bi imeli na razpolago več 
cokel, špagaric in PVC obu
tve. 

Kot j e  že navada, z neka
terimi dobavitelji nimamo 
težav nikoli, na drugi strani 
pa so nekateri iz leta v leto 
enako nesolidni. Težave na
s ta ja jo  predvsem zaradi ne-
spoštovanja rokov dobav in 
stornov že naročene obutve, 
kar j e  spet predvsem zaradi 

večjih izvoznih usmeritev 
delovnih organizacij, s kate
rimi sodelujemo. 

Alpina si j e  v zadnjih letih 
začrtala politiko dokupa, ki 
se  j e  držimo in ki nam prina
ša sorazmerno dobre uspe
he. Naše težnje poznajo tudi 
naši dobavitelji in mislim, da 
bomo tudi v prihodnje spo
sobni zagotoviti široko po
nudbo, s a j  vemo, da predsta
vl ja  odstotek naše obutve v 
MPM le dobro tretjino vse  
obutve, ki jo prodajamo. 

Jaka KAVCiC - vodja 
programa lahke obutve: 

Pri domači obutvi na splo
šno ugotavljamo zelo dober 
odstotek prodaje. Odstotek 
prodaje ženskih nizkih če
vl jev j e  nekoliko slabši, gre 
namreč za že nekoliko zasta
relo obutev, ki ni več tako za
nimiva. Prav zato smo kom
pletno ponudbo ženskih niz
kih za sezono pomlad-poletje 
1984 osvežili. Izredno dobro 
pa smo prodajali sandale, 
s a j  j e  bil povsod odstotek 
prodaje nad 80 %, marsikdaj 
pa preko 90 % ali celo 100 %. 

V rpihodnje pričakujemo, 
da bo obutev za maloprodaj
no mrežo izgotovljena do 
sredine oktobra. 

V nadaljevanju j e  Jaka 
Kavčič seznanil navzoče, ka
ko bo letos v prodajalne pri
hajala obutev. Osnovne gru
pe za sezono JZ 83/84 bodo v 
prodajalnah pravočasno, oz. 
z zelo majhnimi zamudami, 
tako da lahko računamo, da 
bo prodaja tekla nemoteno. 

V zadnjih sezonah uvelja
vljena mini modna revija j e  
bila tudi tokrat, le s to razli
ko, da sta kolekcijo tokrat 
predstavili dve najeti mane
kenki. Ta simpatična pred
stavitev kolekcije pa j e  ime
la tudi svoje pomenjkljivosti, 
s a j  so organizatorji pozabili 
na glasbo in ozvočenje. 

V popoldanskem času in v 
naslednjih dneh so se  poslo

vodje razdelili v tri skupine 
in začeli z naročanjem, ki j e  
potekalo več ali manj podob
no kot v preteklih sezonah. 
Mi pa smo se  rajši  pomudili 
v razgovoru z nekaterimi po
slovodji. 

Slavka Klemenčič  j e  po-
slovodkinja v Našicah: 

Lahko rečem, da imamo 
dobre pogoje poslovanja že 
od vsega začetka. Prodajal
na j e  v redu, prav tako skla
dišče. tudi reklama v zvezi z 
otvoritvijo j e  bila pravoča
sna in dobra, s a j  so jo  obja
vljali po lokalni radijski po
staji.  Tudi za nadaljnjevanje 
dela v prodajalni smo opti
misti, čeprav j e  konkurenca 
v mestu kar precejšnja. To
da štartali smo dobro in če 
bo dovolj obutve, ki jo po
trošniki iščejo, računam, da 
bomo še naprej uspešni. 

Milijana Kovačević — Ti-
tograd; 

V Alpini sem od otvoritve 
prodajalne v Titogradu, torej 
dobre tri mesece in lahko re
čem, da so moji vtisi ob vsto
pu v ta kolektiv zelo dobri. 
Se posebno sem zadovoljna z 
osebnimi dohodki, ki so ne
primerno boljši, kot sem jih 

(nadaljevanje na 4. strani) 



dogovatjamo ser - dogovotiU smo se 

Poslovodska konferenca 
(nadaljevanje s 3. strani) 
bila vajena dosedaj. Tudi s 
sodelavci se  dobro razume
mo in upam, da bomo dose
gli dobre prodajne rezultate. 
Pri tem j e  seveda važno, da 
bomo dobili res tisto, kar po
trebujemo. Tu se  dobro pro
da ja  športna obutev in tudi 
ostala, toda skoraj  do konca 
avgusta smo imeli bolj šibko 
ponudbo. Računam, da se  bo 
to jeseni izboljšalo. 

Milanka Vezmar 
gujevac; 

Naša prodajalna j e  čisto 
na koncu glavne ulice in 
pred njo j e  tu cel niz konku
renčnih prodajaln, zato j e  
razumljivo, da j e  promet v 
naši prodajalni slab. Tudi 
prodajalna sama j e  majhna, 
s a j  imamo le okrog 40 m '  
prodajnega prostora. Mi
slim, da bi v prodajalni dose
gli veliko večje uspehe, če bi 
bila lokacija v s a j  nekoliko 
ugodnejša in če bi imeli na 
razpolago dosti lahke in 
športne obutve. Zato pripo
ročam odgovornim, da raz
mislijo o možnostih pridobi
tve nove lokacije prodajalne. 

Zaključek: 

Upamo, da bodo uresničeni 
zaključki konference in da 
nam bo uspelo pravočasno 
izdelati obutev, ki j e  naroče
na za prihodnjo sezono, s a j  
vemo, da so zamude lahko 
usodne za naš poslovni 
uspeh. Podobno velja seveda 
tudi za doslednost pri sami 
izvedbi, tako glede materia
lov, kot tudi glede same kva
litete. 

Kra- p 

Na konferenci so podelili tudi priznanja delavcem, ki se niso 
mogli udeležiti praznovanja 30-letnice MPM 

Vendarle tudi v Domžalah 
nova prodajalna 

»Priprave na  odprtje te prodajalne so se vlekle že kakih 
7 let,« pripoveduje poslovodja prodajalne v Domžalah Mar
tin Belentin. »Neposredne priprave so se začele že pred peti
m i  leti. Najprej smo  imeli neka j  težav z lastniki, potem so se 
stvari zavlačevale najprej  zaradi načrtov, zmanjkalo j e  tudi 
denarja, vnašale so se spremembe i n  podobno. Ko pa se j e  
gradnja v redu začela, zastojev ni  bilo več. Tako j e  sedaj  pro
dajalna gotova i n  kar zadovoljni smo. Morda b o  problem le s 
prodajnim prostorom, s a j  vemo, da bomo tu prodajali tudi 
športno opremo, za kar pa j e  treba neka j  več prostora. Toda 

Ж 
Prodajalno v Domžalah j e  odprl direktor TOZD Prodaja Bo
jan Starman 

kasneje računamo, da bi  v okviru prodajalne uredili še gale
rijo, ki j o  bomo lahko zelo koristno uporabili za prodajo 
obutve in športnih artiklov«. 

To j e  mnenje poslovodje v 
prodajalni Alpina, ki j e  stala 
preko 18 milijonov dinarjev 
in j e  zgrajena v okviru izred
no perspektivnega preskrbo-
valnega centra v Domžalah, 
ki s e  pravzaprav šele gradi, 
ima pa izredno široko zale
dje, od Ljubljane pa t ja  do 
Moravške doline. 

Alpina si j e  tu med prvimi 
uredila svojo prodajalno, ki 
j e  resda draga, toda vsi po
znavalci računajo, da bo tudi 
promet dober, s a j  se  razme
re sedaj  ne morejo primerja
ti z dosedanjimi, ko j e  v kon
tejnerju bil na razpolago le 
razmeroma zožen program. 

Vemo pa, da sodi domžal
ska občina med večje in bolj 
•razvite. V občini živi 41.000 
ljudi, 12.000 v Domžalah in 
kar j e  še  posebej zanimivo, 
kar 18.000 občanov j e  starih 
do 27 let. In še  nekaj  j e  zani-

, mivo; kar 11 % družbenega 
prihodka ustvarja drobno 
gospodarstvo, s a j  j e  v tej  ob
čini okoli 1000 registriranih 
zasebnih obrtnikov in 300 s 
popoldansko obrtjo. 

Kljub temu j e  tu š e  precej 
delavcev, ki zaslužijo okoli 
10.000 din, to so predvsem 
nekvalificirane delavke v tu
kajšnj ih delovnih organiza
cijah. 

Da prodajalna v Domžalah 
res obeta, kaže tudi zanima
n j e  ljudi, ki so pred prodajal
no komaj čakali, da bi lahko 
k a j  kupili. 

Ta utrip in ambiciozni na
črti občine dokazuje tudi to, 
da s e  j e  na otvoritvi zbralo 
več predstavnikov občine, na 
čelu s predsednikom občin
ske  skupščine. 

Ob otvoritvi j e  prvi sprego
voril direktor TOZD Prodaja 
Bojan Starman, ki j e  pred

stavil Alpino in njene načrte 
in uspehe. Posebej se  j e  po-
mudil ob oceni dela malopro
dajne mreže in označil novo 
otvoritev prodajalne kot po
memben korak, ki bo še  bolj 
zasidral vlogo Alpine na tem 
obiiiw\ ĵ w. 

Spregovoril j e  tudi pred
sednik občinske skupščine 
Domžale, ki j e  izrazil zado
voljstvo, da ima Alpina v 
Domžalah novo, lepo proda
jalno, ki bo na eni strani de
lovni organizaciji prispevala 
večji dohodek, občani pa ta
ko obutev tudi potrebujejo. 

Po otvoritvi smo se  pogo
varjali z nekaterimi kupci in 
radovedneži. 

Med prvimi j e  bila Fran
cka Tavčar, ki j e  kupovala 
obutev za vnučko. Zadovolj
na j e  s prodajalno in vesela, 
da bo lahko kupovala pri nas 
še  naprej in da bo ponudba 
še  širša. 

Janez Kovač, Branko Ma-
rinšek in skupina fantičev, 
so prav tako zadovoljni, da 
j e  prodajalna tu in da ima ta
ko pestro izbiro s športnim 
programom vred. 

Kaže torej, da se  prodajal
ni obetajo lepi časi. Optimi
zem ve je  tudi iz besed poslo
vodje, ki j e  dodal: prodajalna 
j e  res tu, k j e r  l judje najbolj  
hodijo mimo in pričakujem 
v s a j  dvakrat večji promet 
kot smo ga imeli do sedaj.  

Zadovoljni sta tudi proda
jalki Kristina Flajnik in Jo
žica Pestotnik, s a j  mislita, 
da so prišli »iz pekla v raj«, 
toliko so s e  spremenile raz
mere. 

Da bi bilo le dovolj ustrez
nega blaga, ne bojimo se, da 
ne bi mogli prodati. 

Torej, veliko uspeha! 
N. P. 



Kako ustvarjamo 

Na Colu bodo kmalu naredili še več 
»Odkar delamo za Beneco 

smo kar  zadovoljni«, zatrdi 
vodja obrata Marjan Špeh, 
»čeprav j e  nekaj  več dela, s a j  
gornje  dele sami pripravlja
mo za izvoz. 

Gre za večje količine, tako 
j e  tudi storilnost lepa, s a j  
presegamo normo poprečno 
za okoli 20 %. Tudi pogoji 
dela so s e  izboljšali, s a j  j e  
delno že uresničen sanacij
ski načrt. Zmanjšala s e  j e  
koncentracija hlapov organ
skih topil, ki j e  bila pre j šn je  
čase res  huda nadloga; 
zmanjšal  s e  j e  prepih, itd. 

Seveda bodo končno sta
n j e  pokazale meritve, ki jih 
pričakujemo v kratkem, 
mars ika j  s e  bo pokazalo po
tem, ko bomo delali drugo 
obutev in tako naprej. Velik 
napredek j e  tudi pri ogreva
nju, s a j  seda j  porabijo polo
vico manj  premoga, veliko 
manj  j e  dela, pa š e  toplo je«. 

izdelavo«, j e  nekoliko zaskr
bljeno omenil Marjan. »Spe
cializirati proizvodnjo in do
seči, da bomo na Colu delali 
100.000 minut na dan in ne le 
70.000 kot sedaj .  Škoda bi bi
lo, da bi s e  nadaljevala prak
sa, da sedaj  zares delamo de
vet  mesecev na leto 3 mese
ce pa s e  nekako prebijamo. 
Razumljivo je, da potem ni 
takega dohodka in da so tudi 
OD nižji, kot bi bili lahko. 
Tudi sekalnica j e  napredova
la, s a j  seda j  delajo dvoiz-
mensko in z nabavo š e  neka j  
strojev, bodo lahko nasekali 
dovolj za ves  obrat, kar  j e  bi
lo tudi predvideno. 

Vse  te uspehe in obetajočo 
perspektivo so tokrat ocenile 
tudi na jmla j še  delavke: 

la bom kar  tu, s a j  sem zado
voljna; zaslužim okoli 13.000 
din. 

..mm 
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Vodja  obrata n a  Colu Mar
jan  Speh pri pripravi načrta 
delovnih mest novega traku 

Marjan Špeh pa razmišlja 
tudi o perspektivi. Nekaj 
točk j e  nanizal kar  naglo; po
stavitev dveh linij tekočega 
traku za izdelavo gornjih de
lov je,  kot v s e  kaže, bližnja 
prihodnost, s a j  vodja obrata 
že pripravlja načrt trakov. 
Montirali bodo tudi napravo 
za sušenje  gornjih delov, po
leg proizvodne hale pa bodo 
postavili skladiščno lopo s 75 
m\ s a j  seda j  gornji deli v de
lavnici res  zavzemajo preveč 
prostora. 

Ta povečana zmogljivost 
obrata na Colu j e  bila načr
tovana že prej, s a j  j e  prosto
ra  za okoli 200 ljudi in več. 
Na tem področju j e  tudi 
iskalcev zaposlitve š e  veliko, 
zato tudi ne bo težav z delav
ci. 

»Toda treba bo zagotoviti 
zadostne količine obutve za 

Sonja Puc, poravnava ši
vov na steljke: 

Tu sem 1 leto, zaslužim 
okoli 10.000 din; rada bi s e  š e  
izpopolnjevala. 

Jožica Coha, s e k a n j e  gobe: 
Tu sem okoli 3 mesece in 

zadovoljna sem, čeprav j e  
treba za normo narediti veli
ko. Če bi bila tu strokovna 
šola, bi š l a . . .  

Majda Puc: V Alpini sem 
od 1. jul i ja  dalje. Delam na 
oblikovanju golenic in zaslu
žim okoli 15.000 din. 

Elizabeta Semrl 
Prej  sem hodila na sred

njo medicinsko šolo. To bom 
dokončala ob dely, toda osta-

Miroslava Likar, sekan je  go
be: 

Naredim nekaj  več kot j e  
norma in zaslužim okoli mi
lijona. Tudi j a z  bi rada hodila 
v šolo, da bi s e  š e  bolj uspo
sobila. 

Spodobi se, da poklepeta
mo z vzdrževalcem, od kate
rega j e  mars ika j  odvisno. 

Marica Mikuž, gumiranje, 
obrezovanje podloge: 

Dnevno naredim tudi do 
800 minut, torej normo do
bro presežem 

Marija Skvarč — gumira
nje:  

Dobro je,  zaslužim 12.000 
din. Sla bi v tečaj, če bi bil 
na Colu. 

Miro Rupnik  j e  nekoliko 
manj  zadovoljen: 

Za to delo sva tu dva, na 
vsaki izmeni po eden. Poleg 
vzdrževalnega dela j e  najina 
dolžnost, da stiskava smeti v 
bale, kuriva peč za centralno 
kur javo in voziva delavke na 
delo oz. z dela. 

Pri osnovnem delu nama 
nekoliko manjka  orodja. Po
trebovala bi tudi majhno 
stružnico, vrtalni strojček in 
š e  kakšno malenkost. Tudi 
rezervne dele j e  treba včasih 
čakati tudi po 3 mesece, kot 
j e  bilo to s sklopkami za ši
valne stroje. 

Skratka utrip na Colu ra
ste. Napredujejo, toda niso 
brez težav. Toda optimizem 
vodje oddelka j e  prevzel tudi 
ostale delavce. 

Nejko Podobnik 



razgovor  z a  u r e d n i k o v o  m i z o  — razgovor  
RAZGOVOR ZA UREDNIKOVO MIZO NA TE

MO: DELO LINIJE LAHKE OBUTVE 
Sodelovali so: Rado Kavčič, Milan Močnik, Kon

rad Peternelj, Janez Špik, Marija Justin, V inko  Po
dobnik, Ivan Pečelin i n  Marijan Bogataj. Razgovor j e  
vodil  Nejko Podobnik, zapiske j e  pripravila A n u š k a  
Kavčič. 

1. Kako ocenjujete naš  
položaj  n a  tržišču; kako na
šo kolekcijo? Kakšne so per
spektive prodaje in  poslova
n j a  v pr ihodnje? Dohodko
v n a  uspešnost? 

Rado KAVCiC; 
Zavedati s e  moramo, da j e  

lahki program eden od treh 
programov Alpine, ki ima ze
lo pestro strukturo proizvod
nje .  V te j  strukturi j e  lahka 
obutev zastopana približno s 
70—80 tisoč pari. Mi pa ve
mo, da bi j ih radi naredili 
približno 2 milijona. Od tega 
proizvajamo neka j  več kot 
300.000 parov letno za doma
če tržišče. To pomeni okro
glo 150.000 parov na sezono, 
kar  pa  j e  v bistvu zelo malo. 

Tako majhen obseg fizične 
proizvodnje mora po eni 
strani pogojevati tudi naš  
položaj na tržišču, ker  mi s 
svojo ponudbo ne moremo 
priti na tržišče kompletni. 
Zato zmogljivosti, ki so na 
razpolago za našo linijo 
usmerimo predvsem v izde
lavo sandal, v sezoni jesen/ 
zima pa največji  del kapaci
tet namenimo škornjem. Ta
ko v obeh sezonah n a j m a n j  
proizvedemo nizkih ženskih 
čevljev in tako ugotavljamo, 
da smo v ponudbi nekomple-
tni, razlog pa j e  predvsem v 
omejenih kapacitetah. 

Drugi vidik pa j e  nasled
nji :  v zadnjih sezonah si na
mreč zelo prizadevamo, da  
bi tudi čimveč lahke obutve 
izvozili na zahod. Trenutno 
imamo na zapadu štiri kup
ce, za katere delamo kolekci
je,  kar  pa j e  tudi odločilnega 
pomena za snovanje kolekci
j e  za naslednje leto. V prvi 
vrsti  pogledamo, da  za do
mačo kolekcijo uporabimo 
čimveč modelov iz kolekcij 

za naše zunanje kupce, kar 
pa nam zmanjka, nam obli
k u j e  zunanji modelir in na 
ta način tudi za domači trg 
izdelamo kolekcijo, ki j e  iz
redno skoncentrirana. Veli
ko grup pa smo prisiljeni iz
ključiti. čeprav vemo, da bo
do modne in bi s e  dobro pro
dajale, na račun premajhnih 
kapacitet za to obutev in v s e  
to skušamo nadoknaditi z 
dokupom pri ostalih proizva
jalcih. 

Drugače pa menim, da j e  
obutev, ki jo  ponudimo na 
domačem tržišču vsakič zelo 
dobro sprejeta, to pa pogoju
je jo  tudi naslednji vzroki: 
konjuktura, ki vlada na tr
žišču, k j e r  j e  š e  vedno večje 
povpraševanje od ponudbe, 
kolekcije niso slabe in so do
bro izbrane, imamo tudi raz
meroma nizke cene v pri
merjavi  s konkurenčnimi 
proizvajalci obutve. Kljub te
mu, da smo cenovno dokaj  
zanimivi, pa dosegamo tudi 
lepe finančne učinke na do
mačem trgu, kar  pa zadeva 
prodajo na zahodu, š e  vedno 
ugotavljamo, da moramo 
prodajati za nizke cene, ki so 
nižje od lastne, zato pa izgu
bo pokrivamo s prodajo na 
domačem tržišču. Seveda pa 
moramo razumeti, da Alpina 
pri izvozu lahke obutve, kar  
s e  izvaja šele zadnja leta, š e  
ne more doseči takšnih cen, 
kot jih naprimer z izvozom 
pancerjev, k j e r  pa smo si z 
leti že priborili tudi dokaj  ve
lik kos pogače zase. Če pa bi 
s e  hoteli tudi z lahko obutvi
jo  uveljaviti vsvetu kot do
ber proizvajalec in tudi viso
ko modno obutvijo, imamo 
trenutno zelo malo možnosti. 
Že poslovno politiko bi mora
li povsem spremeniti. Tako 
bi morali že pri kupcih po
gledati, da bi izbrali tiste, ki 
so bolj  znani v svetu in uve
ljavljeni, kot so naprimer 
trenutno naši. 

2. Položaj modelirnice v 
okviru l ini je? (samostojnost 
pri kreiranju, vrste sodelo
v a n j a  znotraj  tovarne i n  m o 
rebitnimi zunan j imi  vplivi, 
pogoji dela  modelirnice, 
itd.). K a j  predlagate za raz
v o j  vaše  l in i je  i n  modelirni
ce lahke obutve v pr ihodnje? 

Milan MOČNIK: 
Če ste s postavljenim 

vprašanjem mislili na zuna

njega  sodelavca oz. modelir-
ja, potem bi rekel, da mi ta
ko sodelovanje, kot j e  bilo le
tos, ni všeč. Ko smo modelir-
j u  samo postavili zahtevo, 
koliko modelov mora naredi
ti, potem pa od tistega nismo 
veliko sprejeli. Mislim, da 
tudi sodelovanje z modelir-
jem ni v redu, s a j  nekateri, 
ki bi morali nadzorovati nje
govo delo, niti niso seznanje
ni, k a j  za nas dela in tako ne 
izkoristimo vsega, kar  bi 
nam on lahko prinesel. O 
tem pa bi morali misliti ne
kateri na viš j ih položajih. Na 
drugi strani pa j e  potrebno 
poudariti naslednje: dokler 
bomo mi delali za tu je  kup
ce, brez takšnega sodelova
n j a  ne bo šlo. ampak ga  bo 
potrebno š e  več. ker nismo 
toliko sposobni, da bomo mi 
Italijanom. Belgijcem, Nem
cem in drugim določali sme
ri razvoja. Zavedati s e  mora
mo, da oni ne pridejo k nam 
zaradi tega. ker bi imeli veli
ko ponudbo, temveč zato, 
ker zaradi ekonomskih raz
mer dobijo poceni ali celo za 
vsako ceno. Tu pa so nekate
ri mislili, da bomo na tak na
čin brez problemov lahko 
sklepali izvozne posle. Ne 
smemo s e  zavajati  s tem, da 
oni vedno kupujejo modne 
modele. Kupujejo le tisto, 
kar  trenutno v svoji kolekciji 
pogrešajo: ali ni bil nihče 
pripravljen narediti (kajti 
vedeti moramo, da tiste stva
ri, ki s e  da jo  na najbol j  ra
cionalen in ekonomičen na
čin narediti, naredijo sami, 
tisto kar  pa zahteva več vlo
ženega časa po enoti proiz
voda pa r a j e  kupijo, ker bo
do pri nas  dobili za nižjo ce
no). 

Tako  so. na primer pete, ki  
so oblečene s spodnjim us
njem Nemci enostavno črtali 
iz svoje proizvodnje. Pri Ita
lijanih pa j e  ustaljena nava
da, da cenijo š e  vedno nara
vno usnje,  imajo tudi dobre 
potrošnike, za katere vedo, 
da bodo takšne modele tudi 
kupovali, pri nas  pa, pri 

takšnih cenah in slabih če
vljih, postaja veliko vpraša
nje, k j e  bodo l judje  dobili de
nar, da bodo to š e  sploh lah
ko kupovali. 

Ne smemo misliti, da nam 
bo tuji  kreator v s e  naredil, 
mi pa bomo lahko delali po 
starem! V vsak čevelj bo po
trebno vložiti š e  več truda, 
če bomo hoteli slediti potre
bam naših zahodnih kupcev. 
S tem bomo lahko tudi pri 
nj ih dosegli primerno ceno 
za našo obutev, ne pa da nas  
zaradi slabe in nekvalitetne 
izdelave lahko izsil jujejo na 
vsakem koraku. Kako to do
seči, ni stvar le enega člove
ka, temveč j e  ta problem ši
rok in ga  rešujemo že več 
let, toda s pičlimi uspehi. 

Že dolgo vemo. da smo 
nasproti tujcem v neenakem 
položaju. Karkoli vzamemo 
v roko. od koščka usnja,  do 
vmesne podloge in ostalih 
pritiklin, imamo mi prakti
čno zavezane roke. Ne misli
ti, da bodo modelirji š e  na
pre j  kreirali le nove modele. 
Danes j e  namreč umetnost 
narediti konkurenčen čevelj, 
da bo tudi proizvajalec imel 
š e  k a j  dobička z njim. Tu 
lahko samo pomislimo, k a j  
dela po svetu spremljajoča 
industrija, k a j  pa pri nas. Mi 
smo tu izredno zaostali in 
najbolj  enostavnih dodatkov 
k modelom ne moremo dobi
ti. Ko bi v takšnih pogojih 
delal na primer italijanski 
modelir, ki ga  danes najbolj  
občudujemo, niti četrtino te
g a  ne bi naredil. 

Tako ne dobimo niti 
ustreznih barv  usnja,  ki so v 
tistem letu moderne; mislim, 
da bi tudi proizvajalci usn ja  
morali nekaj  žrtvovati za 
razvoj: tako pa vemo, da j e  
pred leti Alpina morala celo 
barvne karte kupovati našim 
velikim usnjar jem, da so 
v s a j  nekoliko zadostili na
šim potrebam. Takšne pro
bleme bi lahko š e  in š e  na
števal. 

Kar pa zadeva delo mode
lirnice, s e  moramo prilagodi
ti konceptu delovne organi
zacije. 

Dosedaj smo v modelirnici 
v s e  naloge in obveze izpolni
li pravočasno in brez v sake  
škode za delovno organizaci
jo, čeprav nismo imeli vedno 
pogojev, da bi lahko v s e  pra
vočasno naredili in s tem tu
di z manjšimi stroški. Tu j e  
največkrat vprašanje  pravo
časna dobava materiala. Tu
di kupcev j e  pogosto preveč 
in tako tudi najrazličnejših 
vzorcev. 

Premalo s e  zavedamo tudi 
naše specifičnosti, tu mislim 
na domače tržišče, ker naj



razgovor z a  u r e d n i k o v o  m i z o  — razgovor 
večkrat niti sami ne vemo, 
k a j  bi radi imeli. Potrebno j e  
predvsem gledati na to, da 
bomo delali takšno obutev in 
takšne modele, ki jo  tržišče 
potrebuje in lahko kupi in iz 
prakse vemo, da prodamo 
največ črnih in rjavih če
vljev, ne glede na to, kakšna 
j e  tisti čas moda. 

Ta stvar j e  krepko poveza
na s standardom in pri nas 
naredimo približno 70 milijo
nov parov obutve in š e  od te
ga  moramo več kot polovico 
izvoziti in lahko izračunamo, 
k a j  ostane za nas, ko nas j e  
22 milijonov. Na drugi strani 
na primer Kanada, ki ima 
24 milijonov prebivalcev, po
rabi na leto 105 milijonov pa
rov čevljev. Tako nosijo obu
tev za pravi namen, mi pa 
imamo čevlje še  vedno za 
več namenov. 

3. S katerimi problemi se 
soočate kot modelir n a  tej  li
ni j i? K j e  vidite uspehe, k j e  
pomanjkljivosti? K a j  predla
gate v zvezi z nadal jn j im de
lom? 

Konrad PETERNEU: 
Veliko j e  povedal že pred-

govornik, s a j  s e  naše delo 
povezuje in dopolnjuje. 

Problemi z vzorci so vedno 
večji s tistimi, ki jih dobimo 
drugod, kot s tistimi, ki jih 
delamo sami, čeprav so zu
nanji bolj modni. Velikokrat 
pa vemo že naprej, katere 
stvari ne bodo uporabne in 
jih izločimo. Zato bi bilo nuj
no, da bi nas poklicali že ta
krat, ko pride zunanji mode
lir, da bi z njim tesneje sode
lovali, da bi tudi vedel, k a j  j e  
pri nas sploh možno izpeljati 
in k a j  j e  primerno za v proiz
vodnjo oz. kakšne so materi
alne možnosti za posamezne 
modele. Sicer mi potem vse  
te stvari naredimo, pogosto 
pa polovico stvari ne upora
bimo. 

Kar pa zadeva modelira
n j e  in nas modelirje, smo se  
že dostikrat dogovarjali, da 
bi tiste grupe oz. modele, ki 

smo jih zmožni narediti do
ma, izdelovali sami, nekaj  
glavnih modnih grup pa bi 
še  vedno pripravljal zunanji 
modelir. Jasno je, da mi ne 
bomo diktirali grup oz. mode 
Italijanom, Nemcem in dru
gim. 

Na drugi strani pa imamo 
mi slabe možnosti za izdelo
vanje  modelov, s a j  ne dobi
mo potrebnih dodatkov ali 
materialov, pri bolj klasičnih 
grupah pa ni potrebno po
sebnih sposobnosti in mate
rialnih možnosti. 

Nepoučeni pa mislijo, da 
domači modelirji nismo zmo
žni kreirati nekaj  svojega; 
mislim, da smo za jugoslo
vanske potrebe to zmožni 
delati, ne smemo pa misliti, 
da zunanji modelirji kreira
jo modele samostojno, dobro 
vemo, da jih posnemajo po 
drugih. 

Poudaril pa bi, da j e  zno
tra j  linije še  vedno premalo 
sodelovanja. Tu mislim pred
vsem na to, da takrat, ko de
la v hiši naš zunanji modelir, 
da bi že takrat, ko se  delajo 
modeli, tisti, ki imamo že več 
prakse, opozarjali, k a j  bo 
možno in k a j  j e  preveč kom
plicirano za proizvodnjo. 

Poleg tega se  srečujemo 
tudi s problemom, ko imamo 
enkrat dela čez glavo in bi 
bili štir je premalo, drugič pa 
spet, ko imamo manj, ali ce
lo premalo dela. Najhuje j e  
takrat, ko j e  dela preveč in 
hitimo in nimamo časa, da bi 
še  k a j  izboljšali ali zraven ko 
delamo, še  mislili, ker se  vse  
tako mudi. Ta problem pa bi 
se  zmanjšal, ko bi nekatere 
modele, ki jih zanesljivo ne 
bomo uporabljali oz. izdelo
vali, izločili že prej, ne šele 
potem, ko so vzorci že gotovi. 
Velikokrat pa s e  dogaja tudi 
to, da moramo modele po
enostavljati. Uspehi pa bodo 
doseženi takrat, ko bomo s 
čimmanj vzorci, dosegli veli
ko količino naročene obutve 
in to bi bil uspeh tako za mo
delirje, kakor tudi za proiz
vodnjo in navsezadnje tudi 
za celotno delovno organiza
cijo. 

Glede delovnih pogojev bi 
lahko rekel, da niso tako sla
bi, vendar prav gotovo niso 
še  ustrezni, kot jih zahteva 
delo. Drugače pa menim, da 
s seznanjanjem o modnih 
tendencah v svetu domači 
modelirji nismo in ne more
mo biti na tekočem, kajti  ko 
na primer obiščemo neki se
jem in si prizadevamo, da bi 
videli čimveč novega in to tu
di zapisujemo, j e  za izdelavo 
takšnih modelov, ki smo jih 
videli že približno pol leta 

prepozno. Zato bi morali 
imeti nekoga, ki bi ta razvoj 
in težnje v svetu stalno 
spremljal in nam te novosti 
sproti in pravočasno prina
šal; šele tako bi jih lahko 
upoštevali v naših izdelkih. 

Milan MOCNIK: 
Veljalo bi povedati še  na

slednje: V Alpini smo v zad
njem času začeli delati 
ogromno novih izdelav in 
menim, da j e  to popolnoma v 
nasprotju z načelom o med
narodni delitvi del. Na ta na
čin ni možno zi\ižati stro
škov. 

4. K a j  vse morate upošte
vati pri pripravi proizvodnje 
na  vaši l inij i? K je  so po va
šem m n e n j u  stvari dobro 
urejene, k je  šepajo? Kakšni 
so vaši načrti? 

Janez SPIK; 
Največje težave nam dela 

pomanjkanje materialov. Tu 
pripravimo že vse, razpiše
mo plan, potem pa zmanjka 
materiala in na vrat na nos 
moramo reševati položaj in 
pripraviti moramo nekaj  
drugega. Seveda j e  pri tem 
še prej k a j  narobe. 

Drugo, kar j e  včasih tudi 
problem je, da ni naročil oz. 
kratki roki. 

Pogosto nimamo niti časa 
vsega preizkusiti, zato se  v 
proizvodnji pojavijo težave. 
Včasih nam prodaja posre
duje  tudi nepopolno doku
mentacijo. 

Mislim torej, da bi šlo bo
lje, če bi bila naročila pravo
časna, na drugi strani pa, da 
bi odgovorni pravočasno na
ročili v usnjarnah in drugod, 
v s a j  okvirne potrebe, s a j  su-
rovinarji tudi potrebujejo 
naše plane. 

Doseči bo treba tako večje 
spoštovanje tehnoloških 
predpisov, ki jih kršimo se
daj,  včasih tudi iz neupravi
čenih razlogov. 

5. Razmere v proizvodnji 
gornjih delov za lahko obu
tev (priprava dela, stroji, na
prave, prostori, materiali, 
kadrovski problemi, itd.)? 
K a j  predlagate v smislu več
je  učinkovitosti dela? 

Marija JUSTIN: 
Preden dobimo v izdelavo 

določen model, moramo do
biti vse šablone, opise, ceni
ke in sploh vse, kar zadeva 
pripravo dela. 

Mislim, da so pri nas stroji 
največji problem že nekaj  
let. Premalo imamo strojev, 
ki so predpisani za posame
zno izdelavo. Največji pro
blem j e  z dvoiglavkami in ta
ko dostikrat ne šivamo s ti
stim strojem, ki j e  predpi
san, temveč moramo s ti

stim, ki j e  na razpolago; po
sledica tega pa je, da so šivi 
drugačni, kot bi morali biti. 
Strojev pri nas primanjkuje 
tudi zato, ker jih veliko poso-
што  našim kooperantom. 
Žalostno pri tem je, da nam 
večkrat vrnejo povsem po
lomljene stroje ali v takš
nem stanju, da ni mogoče z 
njim takoj delati. Vemo, da 
j e  takšne stroje, ki so bolj 
zamotani in jih malokrat ra
bimo, potrebno posojati tudi 
našim kooperantom, vendar 
bi na vzdrževanje res morali 
biti bolj pozorni, prav tako 
pa tudi pri prevozih, k j e r  se  
tudi dostikrat k a j  pokvari, če 
ni ustrezno zaščiteno. Stroje 
pa nam posojajo tudi druge 
čevljarske tovarne in na tak 
način si tudi pomagamo. 

Kar zadeva naprave, ki j ih 
pripravijo tehnologi in sedaj  
imamo že veliko naprav in 
pripomočkov, ki jih rabimo 
(za zagibanje jermenčkov, 
razna vodila) predvsem naša 
linija j e  zelo opremljena s te
mi pripomočki in tudi pravo
časno so vedno pripravljeni. 
S tem j e  olajšano delo in tu
di kvaliteta j e  precej boljša. 
Mislim pa, da bi tudi za te 
naprave in napravice moral 
biti nekdo odgovoren, tako 
kot za stroje, ker se  to nosi 
vsepovsod in ko s e  obrabi, bi 
morali nekam spraviti, da ne 
bi delali vedno novih. 

Vemo, v kakšnih prostorih 
dela šivalnica in zaradi tega 
j e  bilo že precej hude krvi, 
ker so delovni pogoji zaradi 
neustreznih prostorov več
krat kar nemogoči (slab 
zrak, prepih, glede hlapov s e  
j e  stanje  malo izboljšalo, ker 
delamo manj notranjih če
vljev). Poleti j e  večkrat čez 
30 stopinj vročine. Stalno pa 
imamo probleme s prepi
hom. Ta problem bi rešili le 
na ta način, da bi kompletno 
šivalnico nekam preselili, re
šitev ne bi bila v tem, da bi 

(Nadaljevanje na 8. strani) 



razgovor  z a  u r e d n i k o v o  m i z o  — razgovor 
(nadaljevanje s 7. strani) 
preselili le en trak, kot j e  bi
lo pred časom mišljeno. 

Na materiale v šivalnici 
nimamo veliko vpliva; tisto, 
kar odsekajo v prikrojevalni-
ci, moramo v šivalnici prede
lati, vsi skupaj  pa se  pogosto 
srečujemo s problemom za
radi neustreznega materiala, 
kar  povzroča slabo kvaliteto. 
Na storilnost pa ne vpliva to
liko material, temveč veli
kost serije. Nekatere plane 
smo pričeli delati tudi trikrat 
in to povzroča padanje storil
nosti. Vemo, da nas j e  v šivalnici 
vedno manj  in resnično se  že 
pojavlja problem pomanjka
n ja  ustreznega kadra. V teh 
letih s e  j e  in s e  bo precej de
lavk upokojilo, iz šole pa ne 
pride toliko novih. Ko se  j e  
pojavil problem pomanjka
n ja  delavcev v drugih oddel
kih, smo jih tudi morali dati 
iz šivalnice, in sicer pred
vsem mlajše kvalificirane 
delavke, ki pa se  prav gotovo 
ne bodo več vrnile. 

Za večjo učinkovitost dela 
pa si, kot že tolikokrat pou
darjeno, želimo le čim večje 
serije, za kar pa že naprej 
vemo, da ni vedno mogoče in 
da govorijo o vprašanjih in 
problemih, ki jih ni možno 
tako hitro rešiti. 

6. Kakšne pa so razmere 
v montaži? K j e  j e  napredek; 
k j e  so slabosti? 

Vinko PODOBNIK: 
Montaža j e  na koncu, tam 

k j e r  s e  zbirajo napake vseh 
oddelkov, zraven pa se  poja
v l ja jo  še  lastne napake. V 
zadnjem času imamo izred
no kratke roke in bi morali 
biti v se  skupaj  že narejeno, 
ko šele pride v montažo. Vse 
to pa vpliva na slabo kvalite
to. Kljub temu, da imamo ve
liko kupcev, s e  nekateri arti
kli stalno ponavljajo in tako 
delamo podobne artikle tudi 
večkrat. Imamo strojni park 
z določenimi pomanjkljivost
mi. Manjka nam nekaj  stro
jev, ali pa so slabi in dotraja

ni. Velikokrat stroj odpove, 
tudi na račun slabega mate
riala (na primer teksi, žica, 
žeblji, vijaki). Drugače pa 
imamo še kar ustrezne stro
je, lahko pa jih bi še  bolj iz
popolnili; stalno bi morali 
skrbeti za rezervne dele, da 
bi stroje lahko sproti popra
vljali. Naprave uporabljamo 
po potrebi in največkrat sa
mi, s pomočjo tehnologa po
skrbimo za to. Tudi prostori 
so kar ustrezni, čeprav j e  za 
proizvodnjo vedno premalo 
prostora in smo še  vedno v 
stiski in predvsem v zimskih 
mesecih se  prostor zapolni z 
vozički, zapolnijo se  tudi pre
hodi, ki bi morali biti sicer 
prosti. 

Tudi pri nas s e  srečujemo 
s prepihom — ventilacija in 
ogrevanje ni ustrezno in za 
nekatere, ki sedijo ali stojijo 
pri miru, jih zebe, drugim j e  
vroče. Mislili smo, da bomo 
to rešili s toplotno zaveso in 
upamo, da bomo to lahko 
kdaj  tudi uresničili. 

Kadrovski problemi v 
montaži nastajajo že sedaj, v 
prihodnosti pa se  nam obeta
j o  še  večji, ker enostavno ne 
bo usposobljenih ljudi, ki bi 
zamenjali delavce, ki odha
j a j o  v pokoj. Predvsem 
manjka strokovnjakov, ki bi 
opravljali zahtevna dela, kot 
j e  na primer cvikanje. Manj
ka tudi takšnih, ki bi znali 
opravljati več faz in to stro
kovno. Prav tako v finišu 
mlajše delavke še  ne zmore
jo narediti toliko, kot starej
še, ki so vajene tega dela. Za 
naprej si želimo, da bi bilo 
čim manj  menjav, čeprav 
smo s e  teh menjav tudi pre
cej privadili in ni več potreb
no posebnih priprav za to. 

Mislim, da se  pri nas naj
bolj odraža to, da delavci ni
majo samo tega poklica in 
dela v tovarni, ampak v po
poldanskem času opravljajo 
š e  druge dejavnosti (po
stranska obrt, kmetijstvo), 
kar  pa j e  zanj bolj zanimivo 
in tudi donosnejše, kot delo 
v tovarni. Tako velikokrat 
na delu niso tako spočiti in 
sposobni za delo in z mislimi 
pri delu, kot bi lahko bili, če 
bi le v tem videli edini vir za
služka. Vedno bolj pa se  pojavlja 
tudi problem, ko nekateri de
lavci vidijo le svoje pravice, 
dolžnosti pa se  ne zavedajo 
in v takem položaju, ko ni 
dovolj zavesti, j e  zelo težko 
delati. 

Mislim, da j e  nesmiselno 
delati in ločevati lahko in 
težko izdelavo, ker j e  pri nas 
vse  to precej pomešano, ra
vno tako se  ni ločilo prej, kot 
se  ne loči sedaj, ko imamo 

novo organizacijo po linijah. 
Tega ne bomo nikoli mogli 
povsem specializirati. 

8. Opredelite pogoje dela 
in poslovanja te l ini je  v to
varni  z organizacijskega vi
dika? Kako naprej? 

Marijan BOGATAJ; 
Mislim, da določeno vlogo 

naš lahki program v DO le 
ima, čeprav smo ga  danes 
prikazali dokaj kritično, s a j  
predstavlja 40 % celotne al-
pinske proizvodnje obutve. 
To predstavlja precej tudi za 
našo prodajo doma, čeprav 
vemo, da prodajo v prodajal
nah več tuje  kot domače 
obutve. 

V lanskem in letošnjem le
tu, smo se  morali, zaradi na
stalih ekonomskih proble
mov, vedno bolj vključevati 
v zahodni izvoz, morali pa bi 
te programe, ki smo jih raz
delili po linijah, v delovni or
ganizaciji enako upoštevati, 
kajti  deviza zaslužena s 
škornjem ali pancerjem j e  
enako vredna za nas. 

O pogojih dela sta podrob
neje spregovorila že pred
stavnika oddelkov in v mati
čnem podjetju so le-ti še  kar 
zadovoljivi, precej problema
tično pa j e  stanje  v prikroje-
valnici v Gorenji vasi, ven
dar upamo, da bomo sčaso
ma rešili tudi to. 

Vemo, da nam primanjku
j e  30—35% zgornjih delov, 
ki j ih moramo dobiti od na
ših kooperantov, ki pa nam 
povzročajo tudi določene te
žave, predvsem zaradi ne-
kvalitete in oddaljenosti in 
da j e  tu tudi težja kontrola. 
Rabimo jih za vse  programe 
in za v se  to delajo več ali 
manj  na istih strojih, ker ni
majo ustreznega strojnega 
parka. Ena od naših nadalj
njih nalog bo prav gotovo ta, 
da bomo poiskali ustreznega 
kooperanta, ki ga  bomo spe
cializirali za določeno izdela
vo. Tudi naročila niso v skla
du z našimi možnostmi. 

Glede organizacije bi ome
nil le to, da jo  v Alpini prepo
gosto menjavamo in da spre
membe ne prinesejo vedno 
toliko kot pričakujemo. Za 
določene službe j e  organiza
cija popolnoma zgrešena. Ti
pičen primer j e  normirski 
oddelek, ki bi moral biti sa
mostojen kot oddelek, v ka
terem bi se  vodila enaka po
litika normiranja do vseh od
delkov. Tako pa imamo pro
blem, da imamo za en odde
lek tri normirce in jasno je, 
da nastajajo razlike med od
delki; isti problem j e  služba 
kalkulacij, zadnji primer pa 
j e  sedaj  nabavna služba, 
k j e r  se  nekatere delovne na
loge oz. nabave materialov 
pokrivajo in rabimo za več li
nij  iste materiale. 

Kar pa zadeva razvoj, j e  
potrebno poudariti, da smo 
kadrovsko postali že starej
ši; vsi ki smo sedaj  tu, smo 
prišli iz proizvodnje, vendar 
ugotavljamo, da za nami ni 
dovolj ustreznih in sposob
nih mladih ljudi. Poleg tega 
pa delamo še  napako, ko iz 
malo bolj sposobnega napra
vimo »pisarniškega delavca«, 
druge pa izgubimo na ta na
čin, ko ima v primerjavi z 
drugimi v začetku dokaj niz
ke osebne dohodke, hkrati 
pa nima dovolj potrpljenja, 
da bi skušal nekaj  pokazati 
in nato tudi napredoval, ra je  
si poišče drugo službo. 

Poudariti j e  treba še  to, da 
naš program zahteva veliko 
več strokovnosti in natan
čnosti pri izdelavi, kot na 
primer pri pancerjih in dru
gih izdelavah. Drugi pro
blem j e  material, ki veliko
krat ni bil ustrezen in tudi 
pogoji nabave so se  iz dneva 
v dan spreminjali. Iz tega iz
vira cela vrsta problemov, ki 
smo jih v tem razgovoru že 
našteli. 

Kar zadeva specializacijo 
pa smo verjetno edina tovar
na v svetu, ki izdeluje toliko 
vrst  obutve. 

Kako naprej? 
Bistveno drugače verjetno 

ne, kot dosedaj. Tudi mi bo
mo morali živeti tako, kot 
nam bo narekovala • naša 
družba in pogoji dela in go
spodarjenja v naslednjih le
tih. 

7. K a j  o obutvi na  tej  l inij i  
lahko poveste tisti, ki se 
ukvarjate s kontrolo? K a j  b i  
bilo potrebno še posebno iz
boljšati? 

Ivan PECELIN: 
Po moji oceni j e  lahka 

obutev dosegla že kar visoko 
raven kvalitete. Modeli so 



r a z g o v o r  z a  urednik  Važno je da vemo Važno je 

zelo lepi in priznati moramo, 
da j e  to velik napredek v 
zadnjih letih. Zahtevnih 
kupcev j e  iz leta v leto več, 
čeprav vemo, da jim tu po
maga naša inflacija, ki nam 
pušča le mali košček kruha. 

Do dobre kvalitetne obu
tve j e  vedno težja pot. Tu 
imam v mislih težave pri na
bavi ustreznih predelavnih 
materialov, s a j  so le-ti zače
tek kvalitetnega izdelka. 
Opredelitev linij j e  prinesla 
nekaj  izboljšav; večja pove
zanost, od modelirja do goto
vega izdelka, j e  zelo po
membna in j e  prav s tem na
činom tudi dosežena. Vedeti 
moramo, da modelir in pre
delovalec oz. obdelovalec zg. 
dela morata biti zelo strogo 
povezana, in le tu so potem 
možni uspehi, ki pa jih vsi 
želimo in jih tudi pričakuje
mo. Največ pa nam potem 
pove tržišče samo in da pri
znanje, če smo uspešni. 

Mislim, da so znotraj lini
j e  doseženi lepi uspehi in to 
se  odraža v modelih in mate
rialu; v montaži pravijo, če j e  
dober model in dober mate
rial, smo tudi mi sposobni 
dobro narediti, če pa tega ni, 
tudi kvaliteta ne more biti 
ustrezna. 

Na kvaliteto v prvi vrsti 
vpliva konstrukcija modela 
in materiali, ki so van j  vgra
jeni, nato pa j e  tu bistvenega 
pomena š e  izdelava — od 
prikrojevalnice, šivalnice in 
montaže. 

Težave pa se  pojavljajo v 
naslednjem: modelir naredi 
model iz materiala, ki j e  
sorazmerno kvaliteten in 
ustreza modelu. Ko pa ta 

model izdelujemo serijsko v 
proizvodnji, nabavna služba 
že ni več sposobna dobiti pri
mernega materiala in v pro
izvodnji nastanejo težave 
glede kvalitete; največkrat 
pa potem udarimo po mode-
lirjih in modelih, ki pa niso 
krivi za take napake. 

V montaži dostikrat nasta
j a j o  težave tudi zaradi neu
streznih sestavnih delov, na 
primer, če nimamo primer
nih opetnikov, vgradimo ne
k a j  drugega. Problem j e  tudi 
v kadrovski zasedbi, pred
vsem, ko se  pričnejo dopusti, 
bolniške in j e  potrebno te 
ljudi zamenjavati. Vedno pa 
ni mogoče dobiti primernega 
človeka za tisto delovno ope
racijo, k jer  j e  pomanjkanje. 
Vedeti moramo, da j e  vsaka 
faza zelo pomembna kako j e  
opravljena in če j e  vsaka fa
za dosledno opravljena, po
tem tudi čevelj mora biti 
kvaliteten in ni opaziti na 
kontroli nekih grobih napak. 

Mislim, da bi se  mojstri 
morali več posvečati delu na 
posameznih fazah, pred
vsem pri tistih, ki so proble
matične, tako pa so največ
krat pripravljalci in razna-
šalci delov obutve, k j e r  se  j e  
napravila napaka, delo pa ne 
teče tako kot bi moralo. 
Skratka, bolj bi morali sode
lovati neposredno pri odpra
vl janju  napak in iskanju iz
boljšav. 

Zaključek: 
Tistim, k i  so va jen i  brati l e  polkrepki  tisk v 

takšnih zakl jučkih svetujemo, d a  se tokrat poglo
b i j o  v v se  kar  j e  napisano. Pa n e  zato, d a  tega n e  
b i  vedel i;  zato, d a  pomisl i jo:  kaj ,  kako  p a  jaz  lah
k o  delam, d a  b o  imela  ta l in i ja  m a n j  težav. 

Irma Dolence — referentka 
za delovna razmerja 

V mesecu septembru j e  
nastopilo delovno razmerje 
11 novih delavcev, z delov
nim razmerjem pa j e  prene
halo 9 delavcev, od tega 5, ki 

so delali začasno med poči
tnicami. 

V TOZD Proizvodnja so 
nastopili delovno razmerje 
Simona Frelih, Tomaž Do
lenc, Saša Bogataj, Anton 
Oblak, Jana Reven, Matevž 
Reven in Marko Bogataj, v 
obratu Gorenja vas Marija 
Knafelj. V delovni skupnosti 
skupnih služb j e  nastopila 
delo pripravnica Marjeta 
Možina, v TOZD Prodaja 
Anica Curk v prodajalni Aj
dovščina in Vjera  Bažoka v 
prodajalni Split. 

Z delovnim razmerjem so 
v mesecu septembru v TOZD 
Proizvodnja prenehali Mar
jan Trček, Janez Bogataj in 
Jelka Padovac ter 5 začasno 
zaposlenih za delo med poči
tnicami. Delovno razmerje 
j e  v TOZD Prodaja prekinila 
Vera Paradiž iz prodajalne 
Ljubljana IV. 

Da bi izdelali tak čevelj, 
kot j e  referenčni vzorec, mo
rajo biti izpolnjeni naslednji 
pogoji: na prvem mestu j e  
kvaliteten material in do
slednost pri delu prav vsake
ga, ki sodeluje v delovnem 
procesu, prav tako pa mora
jo biti tudi stroji usposoblje
ni. Nedoslednosti pa največ
krat nastanejo predvsem za
radi naglice, ko ni časa vsa
ke stvari dobro pregledati, 
preden damo v proizvodnjo. 

Veliko vlogo v dobrem so
delovanju v celotnem proce
su imajo tudi medsebojni od
nosi in način, kako delamo z 
ljudmi ter kgko rešujemo po
samezne napake, ki s e  pogo
steje pojavljajo. 

^oz&ciLL 60 
OB VSTOPU NA NOVO ŽIVUENJSKO POT 
sodelavcem Mojci Oblak in Luisu Kopaču iz TOZD 
Proizvodnja, Evi Varga iz prodajalne Subotica ob vsto
pu na novo življenjsko pot iskreno čestitamo in jim 
želimo predvsem medsebojnega razumevanja, zdravja 
in sreče! 

Nove knjige v knjižnici v Žireh 
IZ ZBIRKE LABIRINT: 
John Le Carre: VOHUN, DSZ1983, 247 str. 
Ostarelemu angleškemu agentu je zaupana zaple

tena naloga, da dezertira v Vzhodno Nemčijo in tam 
na podlagi svojega pričevanja ter s pomočjo zmontira-
nih »dokazov« doseže padec Mundta, zloglasnega vo
dje vzhodnonemške obveščevalne službe. 

Jurgen Thorwald: MOŠKI S CERL Pomurska zal. 
1983, 226 str. 

Adam Heamje bil strežaj na potniški ladji »Victo
ria Castle«. Neko noč je bil poslednji, ki je obiskal po-
tnico Sally Tarbell, mlado lastnico britanske modne 
hiše, ki je tisto noč potem izginila. Očitno jo je nekdo 
vrgel v morje. Adama obsodijo in po 18 letih izpustijo, 
ker se mu je omračil um. In zdaj poseda visoko nad 
morjem in čaka, ali bo Atlantik vrnil truplo Sallu Tar-
belove... 

Josephine Теу: GOSPODIČNA PYM, DZS 1983, 
248 str. 

Knjiga živo, neposredno in ironično opisuje življe
n j e  v zaprteni krogu visokošolskega dekliškega inter
nata, ki ga  obišče predavateljica-avtorica uspešne knji
ge o psihologiji. V to idilo nenadoma trešči umor; oso
vraženi učenki nekdo spodžaga telovadno orodje, da s e  
ubije. Kdo j e  to bil? Helena Ž A K E U  
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v Domžalah — nova prodajalna 

Zadovoljni smo s prodajalno, še  posebej  zato, ker  s m o  10 let 
res delali  v slabih razmerah 

Vrvež p o  otvoritvi; prvemu kupcu  čevlj i  zastonj 

Pišejo nam iz prodajalne Banja Luka 
29. januar ja  1981. godi-

ne u Banja Luci j e  otvore-
na nova, veoma lijepa in 
funkcionalna prodavnica 
u koju su ušle dotadašnje 
dvi je  prodavnice ALPINA 
I i ALPINA II. 

S obzirom da j e  prodav
nica otvorena u vansezo-
ni, te zbog nedostatka ro
be sam start ni je  bio za-
dovoljavajući. lako j e  ob-
jekat  bio veoma atrakti-
van i ukusno opremljen, 
kupcima u prvim danima 
nismo imali šta ponuditi 
tako da j e  večina iz naše 
prodavnice odlazila razo
čarana. Sve s e  to odrazilo 
na razultatu poslovanja 
tako da smo prvu godinu 
završili s a  22.000.000 din 
ostvarenog prometa. Mi
slimo da j e  t a j  propust bio 
dobra opomena da s e  ubu-
duče ne načini ista greška 
kod otvaranja neke druge 
prodavnice, j e r  od samog 
starta mnogo zavisi 
uspeh poslovanja. Več na-

Zunanjost prodajalne v Banjaluki  

lom prostoru (od 200 m) 
pošto j i desetak robnih ku-
ča obuče od kojih »Bo
sna«, »Peko«, »Astra«, 
»Boska« imaju više  od 
1.000 m '  prostora, zatim 
tu j e  »Leda«, Standard, 
»Borac« i Borovo takode 
s a  po dve etaže svih vrsta 
obuča. 

Naš objekat j e  takode 
na dve etaže s a  400 kva
dratnih metara prostora, 
veoma lijepo ureden sa  
jednim nedostatkom — 
nedostaje  klima uređaji  
što u Ijetnim mjesecima i 

nama i kupcima predsta
v l ja  veliki problem, no na 
putu smo da i t a j  nedosta-
tak riješimo iduće godine 
ugradnjom dva  »Er-kon-
dišna«. 

Kolektiv naše prodavni
ce sačinjavaju: Poslovođa 
Čedo Latinčič zamjenici 
Gordana Jungić in Slavi-
ca Jovanovič, te prodava-
či: Slavica Ivanković, Mi
ra Kuzmanović, Milorad 
Vidaković, Brankica Pav-
lović. Gospa Ilić, Kemal 
Obradovac, Radmila Ovči-
na i Ivica Bumbar. 

redne godine rezultati su 
bili zadovoljavajući. Po
stavljeni plan realizovali 
smo s a  119 % financijski 
dok smo parovno ostvarili 
90 %. Ovdje treba nagla-
siti da j e  parovni plan za 
tu godunu (42.000 pari) 
nerealno postavljen tako 
da j e  za tekuću godinu 83 
več ispravljen na 40.600 
pari i 40.000.000 din. 

Za prvih devet mjeseci 
ove godine ostvarili smo 
promet od 30.243.240 din, 
što j e  126 % gledajuči na 
postavljeni plan, i prodali 
30.745 pari, što j e  110 % 
prema planu. 

Želja nam j e  da ovu go
dinu zaključimo s a  5 mili
jardi starih din, što mi
slim da čemo i ostvariti. 

Svjesni  smo da ovaj  ko
lektiv i ova prodavnica 
može i mora dati još  i više 
i svakim danom s e  trudi
mo da tako i bude, no mo
ramo napomenuti da u 
Banja  Luci na veoma ma-

V škof ji Loki slabi pogoji dela 
Ko smo s e  vračali z otvoritve prodajalne v Domža

lah, k j e r  j e  res vse  lepo urejeno, smo se spotoma usta
vili tudi v naši prodajalni na Mestnem trgu v Škofj i  Lo
ki. Naše prodajalke, s poslovodkinjo vred, smo zalotili 
pri kupu škornjev, ki s e  jih j e  očitno lotevala plesen. 
Kar hitro j e  bilo čutiti, da j e  nekaj  narobe in moja be-
ležnica s e  j e  hitro polnila. 

Prodajalna ima svoje skladišče približno 70 me
trov oddaljeno, v prostorih, ki za skladišče obutve niso 
ustrezni. Najmanj dvakrat letno morajo namreč po 
skoraj  ves  teden čistiti vso obutev, ki jo  tam uskladišči
jo. Trenutno tako »obdelujejo« okrog 600 parov obutve 
v res skromnem prodajnem prostoru, ob tem ko proda
j a  redno teče. 

»Še dobro, da niste prišli nekaj  prej, ko smo imele 
obutev razporejeno po Mestnem trgu pred prodajalno, 
da s e  j e  malo presušila«, pravi poslovodkinja Jelka Ka-
lan in nadaljuje:  »To j e  res prava sramota za Alpino in 
stvari bi res morali urediti. Ni enostavno težke kartone 
obutve nositi tako daleč, posebno še, ko smo same žen
ske. Isto vel ja  za razlaganje prispele obutve, k j e r  le 
malokdaj lahko računamo na pomoč tistih, ki obutev 
dostavijo. Ob vseh teh pogojih pa v tovarni pričakujejo 
od nas le čimvečji promet, ne zanima pa jih, v kakšnih 
razmerah delamo. Omenila bi tudi težave, ki j ih ima
mo z vračanjem kartonov, s a j  moramo včasih čakati 
ves  mesec, da te kartone odpeljejo v Žiri. Poleg teh te
žav, ki sem jih naštela, pa so tudi osebni dohodki neu
strezni in prav bi bilo, da bi čimprej popravili degresi-
vno skalo, ki j e  popolnoma zgrešena in ki postavlja v 
neenak položaj delavce v manjših, oziroma velikih pro
dajalnah.« 

Moram reči, da sem kar težko pripravil prodajal
ke, da so težave povedale za časopis, s a j  so sicer 
skromne, toda kar j e  res, j e  res: pristojni bi morali na 
take stvari po prodajalnah bolj paziti! N. p .  
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Z njimi je rasla Alpina 

Matevža Pečelina, ki je 
pred tednom dni prazno
val svojo osemdesetletni
co, smo zalotili pri lička-
nju koruze. »Za drugo ni
sem več«, pravi, »odkar 
me je pred osmimi leti za
dela kap«. 

Toda, kaj hitro se pre
seliva več kot 60 let nazaj, 
ko se je Matevž začel uči
ti pri svojem očetu, kjer je 
delal tudi potem, ko se je 
izučil. Kasneje je odšel v 
Lukovico k mojstru Ce-
rarju. Opravil je tudi iz
pit za mojstra, že v stari 
Jugoslaviji. 

V Lukovici je delal do 
leta 1942, ko so ga Nemci 
zaprli, saj je z ostalimi 
delal obutev za partizane. 

Najprej v Begunje, potem 
pa je spoznal strahote ta
borišča Dachau, vse do
kler se ni javil v gasilsko 
enoto v Duisburgu, ki je 
živela v boljših pogojih. 
To je trajalo vse do osvo
boditve. Po vojni pa je bil 
seveda Matevž spet med 
prvimi. Še v okviru Če
vljarske zadruge je delal 
pri Arharju, kasneje, že v 
novi tovarni, pa najprej 
nekaj let kot inštruktor v 
CŠIC, kasneje pa na cvi-
kariji, kjer je ostal do 
upokojitve leta 1958. »Ste
pal« je tudi škornje okoli 
pete in prišival »jermen-
ce«. Ni se izneveril žirov-
ski navadi in pridno je zi
d a n !  i n  »cerahal« še več 
kot 15 let po upokojitvi. 

Ko je prišla bolezen, je 
moral vse to opustiti. Se
daj nc more več niti sam 
v Ziri, kolegov pa tudi ni 
več. 

Še nekaj let nazaj je 
prihajal vsaj na novolet
no srečanje naših upoko
jencev i n  za letos n a m  je 
to spet obljubil. 

Saj se tudi spodobi med 
nekdanjimi sodelavci 
proslaviti svojo osemde
setletnico, kajne? 

Tekst: Nejko Podobnik 

Foto; Brigita Grošelj 

Na tromeji tudi Žirovski planinci 
Letos j e  planinsko društvo 

Žiri organiziralo pohod na  
tromejo z Avstri jo in Italijo 
na  Peč. Ta že 4. tradicionalni 
pohod treh dežel bi moral bi
ti že 11. septembra, pa so ga 
zaradi dež ja  preložili na  25. 
september. Pohod so organi
zirala turistična društva iz 
Trbiža, Podkloštra in Kranj
ske  gore. Poletni pohod se j e  
razvil iz teka treh dežel, k i  j e  
pokazal potrebo tudi za po
letno turistično prireditev. 
Prireditev j e  bila popestrena 
s folkloro, pevskimi zbori in 
pihalno godbo iz Podkloštra. 
Uradni predstavniki Italije, 
Avstr i je  in Jugoslavije so iz
razili zadovoljstvo nad takim 
srečanjem, ki n a j  bi se  v bo
doče še razširilo. Gibanje  z 
ve l javnim listom j e  bilo mo
žno n a  širšem območju pri
reditve. Vsi tri je prireditelji 
so pripravili svoje značilne 
jedi  po enotnih cenah za vse  

marsikatero gasilsko dru
štvo pri nas, za prihod na  
težko dostopne terene. 

Popoldan so se pomerile 
ženske ekipe v teku na  1.000 
in 1.800 metrov za praktične 
nagrade f irme Puma. 

Zjutraj in dopoldne j e  ka
zalo, da vreme ne  bo naklo
njeno pohodnikom, sa j  sta 
se dež in veter kar naprej  
ponujala. Popoldan se j e  vre
m e  sčistilo in otoplilo, da j e  
bil z vrha izredno lep razgled 
na  Julijce in na Karnske Al
pe. Videl se j e  Viš,\ Svete Vi-
šarje, v Ziljsko dolino, Zilj-
ske Alpe, Dobrač, Beljak in 
navzdol v dolino Drave, z Ba-
škim in Osojskim jezerom in 
koroške vasi. Zares prelep, 
enkraten pogled z izposta
v l jene  razgledne točke. Ni 
čudno, da imajo Avstrijci ne
k a j  sto metrov stran tik ob 
avstrijsko-jugoslovanski me
j i  koči na Dreilanderju, ne

k a j  metrov v i š je  pa celo ho
tel, k jer  se končuje tudi se-
dežnica. 

Seveda imajo  državno me
j o  zavarovano z žično ograjo 
in z opozorilnimi tablami, da 
ne  pride do nezaželjenih pre
hodov. 

Za veseli program so po
skrbeli naši fant je  s svoj im 
ansamblom, sa j  so še v ka
sno popoldne družno »tanca-
li« po travi naši in sosednji 
pari. Na vsem prireditvenem 
prostoru pa so se sklepala 
prijateljstva in poznanstva, 
ter ponovna snidenja. 

Res, srečali so se žlobu-
dravi Italijani, resni in zadr
žani Avstrijci, pa veseli, raz
položeni Jugoslovani, sa j  se 
j e  tudi popoldan vse  dogaja
n j e  preneslo na jugoslovan
sko stran, k jer  j e  bilo najbol j  
veselo, da se j e  slišalo še ob 
povratku v dolino. 

Ivan REVEN 

tri valute, ki pa so bile za na
še  plitke žepe, kar preveč 
»turistične«. 

Naši udeleženci so šli peš 
iz Rateč izpred gostilne 
Šurc. Le nekaj  starejših ude
ležencev se j e  pripreljalo do 
vrha s terenskimi vozili. Av
strijci pa so se pripeljali s se-
dežnico do smučarskih pla
ninskih postojank, ki j i h  
imajo  v bližini in k jer  imajo  
tudi urejena smučišča in vle
čnice za zimski šport. Seve
da so Avstrijci zaradi lagod-
nejšega pristopa bili v veči
ni. 

Prostovoljno gasilsko dru
štvo iz Podkloštra j e  pripe
ljalo tudi gasilski voz s ci
sterno z 2.000 litri vode prav 
na  v r h  Peči in  so z vodo na
pajali  tri kuhin je  — našo, 
nj ihovo in italijansko. Tak 
gasilski voz s pogonom na 
vsa  štiri kolesa in z vel ikimi 
rebrastimi gumami si želi 

Delovanje radia vendarle legalizirano 
1. septembra letos j e  

mini lo točno pet let, od
kar j e  svet krajevne skup
nosti Žiri zaprosil za do
vol jenje  za delovanje oz. 
gradnjo lokalne radijske 
postaje v Žireh. O teža
vah, ki so bile v zvezi z 
uveljavitvijo te dejavnosti 
n e  bi pisali, n a j  vas spom
nimo le, da j e  radio leto 
dn i  po omenjeni  vlogi za
čel z rednim poizkusnim 
oddajanjem. 

Po več letih j e  tako 
vendarle uspelo, da j e  re
publiški komite za pro
met  i n  zveze, na  podlagi 
meritev ekipe RTV Lju
bl jana in mnen ja  republi
škega inšpektorja za pro
met  in zveze, izdal dovo
l jen je  za delovanje. S tega 
vidika j e  torej stvar reše
na. Drugo vprašanje j e  
politična legalizacija v 

okviru občine. Tudi tu so 
zadeve v zaključni fazi, 
s a j  so imenovani že vsi  
delegati v programski 
svet, sprejeti so vsi ustre
zni akti in  v kratkem lah
k o  računamo, d a  bo  гаТо 
Žiri proglašen za občin
sko lokalno radijsko po
stajo. 

Morda še zanimivost 
v zvezi z možnostimi od
dajanja  za ostale predele 
občine: Zaradi priprav na  
olimpijado EIrad iz Zgor
n j e  Radgone nikakor n e  
more v kratkem izdelati 
pretvornikov, ki b i  j ih  
montirali n a  Koprivniku 
in Lubniku, tako d a  bo 
vsa j  prihodnje pol leta 
Radio Žiri tudi še kot lo
kalna radijska postaja 
občine Skofja Loka odda
jal le na  področju naše 
krajevne skupnosti. N. P. 

I I  

Po končani letovalni sezoni Je treba stvari urediti 
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To je naš kraj To je naš kraj To je naš kraj 

Predsednik skupščine 
SRS obiskal Žiri 

8. septembra je  našo delovno organizacijo in  kasneje  tu
di  krajevno skupnost obiskal predsednik skupščine SKS 
Vinko Hafner, v spremstvu predsednika zbora združenega 
dela Martina Mlinarja in predsednika občinske skupščine 
Škofja Loka Matjaža Cepina. 

po devizah pokrivali z neka
terimi oblikami zunanjetrgo
vinskega poslovanja, kot so 
kompenzacije, maloobmejni 
promet in podobno. Vedeti j e  
tudi treba, da j e  v Alpini naj
večji dotok sredstev in tudi 
deviz v zadnji četrtini leta, 
ko pa j e  bil v vseh preteklih 
letih odstotek koriščenja de
viz najnižji.  Poleg tega nas  
tare tudi izredno omejena 
možnost uvoza opreme, s a j  
smo v zadnjih štirih letih 
uvozili komaj  za 100.000 $ 
opreme, kar  pomeni, da s e  
vprašanje  zastarelosti že ze
lo zaostruje. V razpravi j e  bi
lo predstavljeno tudi »zani
mivo« vprašanje  uvoza gor
njega  u s n j a  iz Italije, ki ga  
j e  t j a  izvozila Tovarna usn ja  
na Vrhniki. Za nameček j e  v 
Italiji to usn je  za nas celo š e  
cenejše. Ta pojav nujno ter
j a  pospešeno dogovarjanje v 
okviru reprodukcijske veri
ge, s a j  j e  popoln nesmisel, 
da razprodajamo surovine, 
ki nam jih že tako primanj
kuje.  

Ob vseh teh težavah j e  se
veda razumljiva tudi slaba 
dinarska likvidnost, ki j e  v 
Alpini običajno največja  

Kot j e  že navada, so s e  
gostje v Alpini najbolj  zani
mali, kakšna j e  naša poslo
vna uspešnost, kako j e  z na
šim izvozom oz. uvozom in 
preskrbo z materiali na
sploh. Naslednje vprašanje,  
ki jih j e  zanimalo, j e  bilo, 
kakšna j e  naša struktura za
poslenih, glede na razmero
ma ambiciozne razvojne 
usmeritve, pri čemer nas j e  
tov. Hafner š e  posebej opo
zarjal, da bo treba usposo
bljenost delavcev prilagoditi 
našemu prihodnjemu razvo
ju.  Na razgovoru so s e  dotak
nili tudi delitve po delu in 
primerjave s sorodnimi de
lovnimi organizacijami, in 
drugih tekočih problemov, s 
katerimi s e  srečuje Alpina. 

Glavni direktor Tomaž 
Košir j e  ob prisotnosti neka
terih predstavnikov samou
pravnih organov, družbeno
političnih organizacij in stro
kovnih služb, seznanil goste 
z našimi trenutnimi razme
rami, pri čemer j e  š e  posebej 
poudaril, da bi rabili od 60 do 
70 % deviz, ki j ih ustvarimo, 
da bi lahko pokrivali v s e  na
š e  potrebe. Vemo namreč, da 
smo v letošnjem letu potrebe 

v proizvodnji  se pravzaprav problemi šele pokažejo 

prav na prehodu v jesensko 
obdobje. 

Zato so s e  naši predstavni
ki predvsem zavzemah, da v 
Jugoslaviji  zgradimo tak si
stem, ki bo zagotavljal teme
l je  za v s a j  enoletno planira
nje. Tako pa smo vedno bolj 
vpeti v administrativne spo
ne, ki stvari rešujejo prepo
časi in neučinkovito. Naši 
predstavniki so ocenili, da j e  
to skorajda popolna nezaup
nica združenemu delu, kar  
seveda ter ja  temeljito anali
zo dejanskih razmer in ugo
tavl janja  vzrokov težav v ka
tere smo zašli. 

Glede na razmere bo Alpi
na sposobna verjetno izvaža
ti na zahod približno 50 % 
proizvodnje, seveda pod po
gojem, če bodo pogoji poslo
vanja  stabilnejši. To pa seve
da ter ja  tudi notranjo vse
stransko pripravljenost za 
dobro delo in poslovanje. 

Ob koncu obiska v Alpini 
so se gost je  izredno zanimali 
še, kako bo z izdelavo pla
ninskih ali njim podobnih 
čevljev, ki j ih na tržišču zelo 

primanjkuje, in predlagali, 
da bi Alpina spodbudila so
delovanje z glavnimi potroš
niki tovrstne obutve in s e  do
govarjala o nadaljnjem raz
voju. 

Popoldne pa sta s e  Vinko 
Hafner in Matjaž Čepin se
stala tudi z ožjim političnim 
aktivom v okviru krajevne 
skupnosti. Z zanimanjem sta  
spremljala odkrito razpravo 
o naših uspehih in težavah, 
pri čemer j e  Vinko Hafner 
š e  posebm pohvalil pripra
vljenost Žirovcev za tako 
združevanje sredstev za po
trebe kra ja,  kot vel ja  sedaj .  
Verjetno j e  tudi spoznal, da 
j e  razvoj Zirov temeljil veči
noma na lastnih sredstvih in 
lastnem delu, kar  mars ik je  
ni bilo. 

Menimo, d a  so taki razgo
vori lahko koristni, s a j  na j
v iš j im vodi ln im v republiki  
približajo ž iv l jenje  delavcev 
i n  krajanov i n  s tem tudi 
omogočajo boljšo pripravo 
predlogov za  nadal jn je  druž
beno dogovarjanje n a  po
dročju gospodarstva. 

N.P. 

Naši gostje; predsednik ZZD republiške skupščine Martin 
Mlinar, predsednik skupščine SRS Vinko Hafner i n  pred
sednik SO Škofja Loka Matjaž Cepin Gostje so  pozorno prisluhnil i  razlagi naših načrtov i n  težav 
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Pred otvoritvijo novega 
prizidka osnovne šole 

Večnamenski  prostor b o  zelo funkcionalen 
3. oktober 1983 j e  uradni 

rok, ko mora biti zagotovljen 
novi prizidek pri osnovni šoli 
Ziri. Videti je,  da bo gradbin
cem to tudi uspelo, s a j  so 
sredi septembra, ko ta čla
nek pišem, glavna zidarska 
dela že končana, v stavbi pa 
so že obrtniki. Pravkar pola
g a j o  pode — vinfleks plošče, 
pleskarj i  končujejo svoje de
lo, mizarji  zaključujejo z le
senimi stropi in pričenjajo z 
montažo vrat, ostane š e  
vgraditev parketa v večna
menskem prostoru in mali 
telovadnici. 3. oktobra prične 
ekipa Slovenijalesa z monta
žo opreme, nato pa sledi čiš
čenje prostorov. V začetku 
oktobra pričnemo tudi po

Tudi v okolici j e  bi lo še vel iko dela 

skusno kur jenje,  ki bo traja
lo ves  oktober, da s e  objekt 
dobro presuši. 22. oktobra bo 
tako svečana otvoritev ob
jekta, združena s centralnim 
praznovanjem krajevnega 
praznika in 40. obletnice os
voboditve Žirov. 23. oktobra 
bo š e  ogled prostorov za v s e  
kra jane in goste. Po 23. okto
bru bo š e  tehnični prevzem 
objekta. 2. novembra pa po 
predvidevanju že pričetek 
pouka v novi organizaciji. 

Nekoliko več dela j e  pri 
dograditvi športnega stadio
na in zunanji ureditvi. V pri
meru lepega vremena tudi to 
ne bo vprašanje,  skrbi  nas  le 
asfaltacija, kajt i  kot iz izku
š e n j  vemo, navadno polagajo 

asfalt  tik pred zdajci — to j e  
zadnje  u re  pred otvoritvijo. 

Kakšna bo torej nova or
ganizacija pouka? Predvsem 
ugotavljamo, da ustanova 
pridobiva optimalne  pogoje 
za svoje delo. Uvajamo  eno-
izmenski  pouk za v s e  oddel
ke, povečujemo oddelke po
daljšanega bivanja, uvajamo 
posebno zdravstveno telesno 
vzgojo. Učilnice so opremlje
ne z najmodernejšimi učili, 
ki s e  dobijo na jugoslovan
skem trgu. 

Po novem s e  bo redni po
uk začel ob 8. uri, glavni od
mor za malico in topli obrok 
bo ob 9.30, druga glavna pav-
za ob 10.30 pa bo namenjena 
rekreativnemu odmoru, ko 
bodo v primeru lepega vre
mena vsi  razredniki odpelja
li svoje razrede na zrak (na 
športni stadion ali na spre
hod ali organizirali rekrea
tivne dejavnosti). 

Delovali bodo predvidoma 
št i r je  oddelki podaljšanega 
bivanja, posebej za 1., 2., 3. 

in 4. razred. V šoli pa bo 
vsak lahko dobil kosilo ali 
malico. 

Tu sem le na kratko opisal 
novo organizacijo pouka, več 
pa bomo slišali š e  kda j  dru
gič. 

Od leta 1971, ko smo priče
li intenzivno skrbeti, da s e  
na naši ustanovi dvigne učni 
standard, danes ugotavlja
mo, da nam j e  to v celoti 
uspelo. V teh 12 letih smo 
prešli skozi štiri investicije, 
s katerimi j e  dana dokončna 
podoba osnovne šole Žiri za 
v s a j  nekaj  desetletij naprej. 
Materialni učinek j e  torej 
dosežen, prihaja pa čas, ko 
bo vsa  naša pozornost in 
aktivnost usmerjena dru
gam. Pričenjamo drugačno 
bitko — bitko za  čimbogatej-
šo vsebino šole, da bomo 
znali porabiti v s e  to, kar  smo 
pridobili, zlasti z zadnjo in
vesticijo v prid bodočemu 
človeku, ki bo vodil in 
usmerjal  to družbo. 

Slobodan POLJANŠEK 

Mini šolski stadion v zakl jučni  fazi  gradnje  
\^Saraj( 

.DEI.O-ZlVIJENJE« j e  
glasilo ALPINE, tovarne 
obutve Žiri, Strojarska 
ul. 2, n. sol. o., ki ima v 
svoji  sestavi: TOZI) Proiz
vodnjo, TOZD Prodajo in 
Delovno skupnost skup
nih  služb.  — Ureja ца 
uredniški odbor: Anica 
Govekar, Kado Kavčič, 
Anton Eniko, Helena 
Kavčič, Marjan Pišljar, 
A n u š k a  Kavčič — teh
nični urednik, Nejko Po
dobnik  — glavni in odgo
vorni  urednik.  — Izhaja 
mesečno, naklada 2100 
izvodov. Fotografije: Bri-
gita Grošelj. Tisk T K  Go
renjski  tisk, K r a n j  
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Aerobika 
v športu so bile ženske 

stoletja zapostavljene. 
Življenje pa uči, da j e  obstoj 
človeškega rodu odvisen 
predvsem od ženske in da 
nosi glavno breme za ohrani
tev in razmnožitev rodu. Za
to ima vso pravico do vsega 
kar u t r j u j e  zdravje  in vso 
pravico tudi do telesne vzgo
je, športa in rekreacije. 

Ženska j e  poprečno lažja 
in manjša  kot moški, ima 
neugodno razmerje med te
žo mišic in težo tolšče. Boki 
so širši, ramena ožja, noge v 
primeru s trupom kra jše .  Sr
ce j e  lažje in manjše, v krvi 
j e  manj  hemoglobina in eri
trocitov. 

Če upoštevamo š e  mesečni 
ciklus, ko so nekateri dnevi 
manj  ugodni za treniranje 
ter obdobje nosečnosti in po 
porodu, j e  razumljivo, da 
strokovnjaki pripisujejo te
lesni vzgoji kot sopotniku 
zdravega načina življenja, 
nadvse pomembno vlogo. 

»NIČ NE SME ZDRAVJU 
ŠKODOVATI« j e  nedvomno 
prvo načelo, ki vel ja  za šport 
in seveda za v s e  športne pa
noge. Svariti j e  treba pred 
pretiravanjem, ki prizadene 
predvsem vrhunske tekmo
valke, škoda zaradi pomanj
kanja  gibanja  pa prizadene 
velik odstotek deklet in ma
ter. 

Strokovnjaki so s e  izredno 
trudili in s e  zavzemali za na
čelo, da so v s e  tiste vaje,  ki 
prispevajo k skladnemu raz
voju in skladnemu oblikova
n j u  telesa ter k estetiki giba
n j a  posebej priporočljive za 
ženske. Na prvo mesto so da
li hojo in tek v naravi, potem 
plavanje, smučanje, drsanje, 
planinstvo, ritmiko, folkloro, 
ples. Poleg tega pa tudi 
športne igre kot so: odbojka, 
rokomet, košarka, tenis, 
badminton — stare jše  tudi 
balinanje in kegl janje.  Posebno nalogo pa pripi
su je jo  gimnastičnim va jam.  
A vse  do letos ne strokovnja
ki ne zdravniki niti športni 
novinarji niso uspeli žensk 
pripraviti do tega, razen ne
k a j  izjem, da bi s e  redno pri
čele ukvarjat i  z rekreacijo. 

Vse  do letos zato, ker j e  le
to 1983 pri nas  leto AEROBI
KE. 

IN KAJ J E  TO AEROBI
KA? DA NE BI BILI V ZMO
TI! 

Dr. med. Keneth Cooper, 
ameriški športni fiziolog, j e  
avtor sodobne metode aerob
nega treniranja za zdravje  
ter razvoj in ohranjevanje 
splošne telesne sposobnosti. 
Na osnovi znanstvene razi
skave, ki j e  zajela 5000 oseb, 
j e  izdelal izvirno metodo tre
niranja, ki j e  bila prvotno 
namenjena samo ameriškim 
pilotom in astronavtom. Z 
objavo v knjigi AEROBIS 
(1968) pa j e  postala dostopna 
vsem. 

V ČEM J E  RAZLIKA 
MED COOPERJEM IN 
JANE FONDA? 

COOPERJU ne gre za tra
dicionalno oblikovanje tele
sa, temveč za zdravje, natan
čneje: za efekt  treniranja na 
srce, ožilje, dihala in druge 
notranje organe s poudar
kom na PORABI KISIKA, ki 
j e  najpomembnejši element 
pri aerobiki — aerobika pa 
so vsa  ciklična gibanja (tek, 
plavanje, kolesarjenje, hitra 
hoja, smučanje). 

JANE FONDA pa j e  pri 
svojih aerobnih va jah  zdru
žila Cooperjev efekt  trenira
n j a  na notranje organe s 
poudarkom na porabi kisika, 
zraven pa posvetila veliko 
pozornost TRADICIONAL
NEMU OBLIKOVANJU TE
LESA, kar  j e  odločilno vpli
valo na mnenje žensk. Poleg 
tega pa j e  dodala š e  glasbo, 
ki vso stvar, nedvomno, na
redi š e  privlačnejšo. Poraba 
kisika pri vseh cikličnih gi
banjih in aerobnih vajah,  če 
le-to delamo 6 x na teden ali 
v s a j  4 X, j e  tako velika, da 
zadostuje za normalno kon-
dicijo. Pri tem pa j e  glavno 
to, da j e  obremenitev tako 
visoka, da s e  dvigne frekven
ca pulza. Če ste stari tride
set, j e  to maximalno 190, če 
ste stari štirideset, j e  to 180 
udarcev na minuto. Ko treni
ramo j e  meja  frekvence pul
za med 70 in 80 procentov od 
našega maximalnega pulza. 
To j e  torej za tridesetletnike 
med 133 in 162 udarcev na 
minuto, za štiridesetletnike 
pa med 126 in 153 udarcev 
na minuto. 

JANE FONDA j e  odkrila, 
da biti lep ni v stradanju, 
ampak v zdravi hrani in red
ni telesni vadbi. Njene ae
robne v a j e  nudijo obsežen 
program za zdravje  in lepo
to, pogojen iz poznavanja sa
me sebe — oz. ženske psihe. 
Njen program tudi ni posve
čen samo temu, da bi bolje 
izgledale in s e  kot take čudo
vito počutile ampak, da bi 
imele več energi je  in samo

zavesti ter bile sposobne 
aktivno upreti s e  stresom, 
depresijam in škodljivim 
vplivom okolja. Govori mili
jonom žensk, ki si kvari jo 
svoje zdravje  s stradajočimi 
dietami in raznimi medika-
menti, ki j ih ponuja tržišče 
in to samo zato, da bi bil nji
hov izgled tak kot g a  zahte
v a j o  od drugih postavljene 
norme — suhe. 

Milena PADOVAC 

NE rozAHMO 

Fotografija predstavlja skupino  članov Sokola leta 1925, pos
neta za Strojarjevo hišo. Sporočite n a m  podrobnosti! 

Priznanje Jožetu Peternelju 
Na svetovnem bienalu satire in humorja — GABRO

VO 83 v Bolgariji je Jože Petemelj med 6000 poslanimi 
deli, s svojim delom prišel med 2.500 razstavljenih, 
poleg tega pa je bila slika še posebej nagrajena in 
odkupljena za tamkajšnjo galerijo. 

83 
II. Zvezno delovno proizvodno tekmovanje  

delavcev obutvene industri je  Jugoslavije b o  21. 
i n  22. oktobra letos v Planiki v Kranju.  Sodelova
l e  bodo ekipe iz  vseh  republ ik  i n  pokrajin.  V slo
venski  ekipi  bodo sodelovali tudi  člani našega 
kolektiva. 

Pomerili se bodo v model iranju,  sekanju  
zgornjega usnja,  š ivanju,  sekanju  podplatov i n  
montaži  ženske i n  moške  obutve 


